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Sällskapet Strömstierna – Nyhetsbrev 54 
 
Hej alla, 
 
Nyhetsbrev 54 kommer nu som det femte brevet år 2024, detta enligt vår månadsplan. 
 
Utöver nyheterna i detta brev om Lysekils historia finns de gamla nyhetsbreven tillgängliga på vår hemsida: 
Nyhetsbrev 1: 1543 – 1587. N:o 2: fram till år 1610. N:o 3: till 1658-02-26. N:o 4: till 1679-08-22. N:o 5: till år 
1700 (Lotsstation på Lotsberget). N:o 6: till freden i Nystad 1721-08-30. N:o 7: till 1747 cirka. N:o 8: till 1778-
01-24. N:o 9: till år 1800. N:o 10: till fredsavtalet med Norge 1814. N:o 11: till år 1830. N:o 12: till 
köpingsbildandet 1836-02-27. N:o 13: till 1843. N:o 14: till 1850. N:o 15: till 1857. N:o 16: fram till 1860, N:o 
17: till 1863. N:o 18: 1864-1866. N:o 19: 1867-1870. N:o 20: 1871-1873. N:o 21: 1874-1876. N:o 22: 1877-
1879. N:o 23: 1880-1881. N:o 24: 1882-1883. N:o 25: 1884-1886. N:o 26: 1887-1888. N:o 27: 1889. N:o 28: 
1890. N:o 29: 1891. N:o 30: 1892. N:o 31: 1893. N:o 32: 1894. N:o 33 1895. N:o 34 1896. N:o 35 1897. N:o 36 
1898-1899. N:o 37 1900-1901. N:o 38 1902. N:o 39 1903. N:o 40 1904. N:o 41 1905. N:o 42 1906. N:o 43 
1907. N:o 44 1908. N:o 45 1909. N:o 46 1910. N:o 47 1911. N:o 48 1912. N:o 49 1913. N:o 50 1914. N:o 51 
1915. N:o 52 1916. N:o 53 1917. 
 
Nyhetsbrev 54 tar upp händelser Lysekil år 1918. Nyhetsbrevet inleds med den utmärkta 
kartan från detta år! Det finns mer information om hur kriget påverkat livet i Lysekil, om 
krigstidstillägg samt om ordningens upprätthållande, om Stadsfullmäktiges ledamöter, om 
Södra hamnen – Grötö, och andra teman som rör Lysekil bland annat försäljning av tomter. 
Ni bör som vanligt notera att det finns mycket mer att läsa i Stadsfullmäktiges protokoll från 
detta år på föreningens hemsida – missa inte möjligheten att söka information om Era egna 
intresseområden! 
 
Som vanligt är understrykningar i texten eller [tillägg av text] mina kompletteringar i syfte att 
förtydliga informationen, bland annat gäller det att ta fram fullständiga namn på personer. 
 
Nyhet 
När Ni läser denna Lysekils historia har jag källreferenser till de flesta händelser. Tanken med 
detta är dels att visa var informationen är hämtad, dels att stimulera till mer läsning. Ni kan på 
vår hemsida även hitta en Källförteckning över litteratur som berör Bohuslän och Lysekil. 
 
Nyhetsbrev 14 innehåller en förteckning över Förkortningar. Listan med förkortningar till 
källor och personer kan vara användbar. Några förkortningar kan vara ersatta med klartext! 
 
Om Ni vill kommentera innehållet i denna Lysekils historia är Ni givetvis välkomna! 
Nästa Nyhetsbrev numro 55 kommer att sändas ut till Er i slutet av juni 2024. 
 
Mvh Per Stenros 
perstenros@gmail.com  
 
./ 

mailto:perstenros@gmail.com
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LYSEKIL 1918 

 

 
 
1918 En karta över Lysekil tas fram av stadsingenjör Sven Henrik Lundgren. (Arvid 

Sandell, LP 2003-08-15) 
 
 På kartan finns referenser till Kvartersnamn i Gamla staden: 
 1 Bävern 11 Tumlaren 
 2 Trasten 12 Ejdern 
 3 Valen 13 Sälen 
 4 Staren 14 Fiskmåsen 
 5 Svalan 15 Hajen 
 6 Uttern 16 Gräsanden 
 7 Sjöstjärnan 17 Laxen 
 8 Lärkan 18 Svanen 
 9 Dufvan 19 Hafsörnen 
 10 Delfinen 
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 Kartan är inscannad och uppförstorad samt indelad i fem delar, som är något 
överlappande, se A. – E. här nedan. 

 
A. Kartan 1918, Gamlestan – Kungsgatan 

 

 
 
1918 Ett utklipp ur kartan från 1918 över Gamlestan och Konsulliden. 
 

I Konsulliden, det vill säga husen med dagens adresser Kungsgatan 1, 2, 3, 4, 
5A, 5B, 6, 7 och 9, ingår alltjämt adressmässigt i Gamla Strandgatan med n:o 
75 till n:o 82 och n:o 84. 
 
Husen som skulle haft dagens adresser Kungsgatan 8, Gamla Strandgatan n:o 
83, och Kungsgatan 10, Gamla Strandgatan n:o 85, det vill säga Molléns hus, 
är idag borta. 

 
 Bansviks badhus är borta och ingår i Turisthotellet i Kyrkvik. 
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Garvarebryggan och Långebryggan är borta genom Lysekils Mekaniska 
Verkstads utbyggnad i Norra hamnen. 

 
B. Kartan 1918, Kungsgatan - Färgaregatan (Centrum) 

 

 
 
1918 Ett utklipp ur Lysekils karta från 1918 och i kartans mitt ses Kungsgatan som 

skär genom Centrum från väster till öster. 
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C. Kartan 1918, Södra hamnen 

 

 
 
1918 Ett utklipp ur Lysekils karta från 1918 med Södra hamnen ned till Havsbadet i 

fokus. 
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D. Kartan 1918, Kyrkvik 

 

 
 
1918 Ett utklipp ur Lysekils karta från 1918 med Kyrkvik i fokus. 
 
 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 54.docNyhetsbrev 54 20240420 © Per Stenros Sid 7 
 

E. Kartan 1875, Slätteskär 
 

 
 
1918 Ett utklipp ur Lysekils karta från 1918 med Slätteskär i fokus. 
 
 Notera att hus med dåtida adresser på Landsvägsgatan har nutida adresser på 

Södra Kvarngatan. Exempel: Landsvägsgatan n:o 5 = Södra Kvarngatan 27! 
Huset ligger på kartan nordväst om stationshuset. 

 
1918-01-.. På Lysekils Mekaniska Verkstad bildas efter flera års diskussioner och möten 

en egen sjukkassa som får namnet självhjälpskassan. Veckoavgiften börjar med 
10 öre som höjs till 15 öre och i april till 20 öre. (Skandiaverken, sid 31) 

 
1918-01-07 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 2 (avskrift KJ): 

Det antecknades, att Stadsfullmäktiges ledamöter äro följande, valda till slutet 
av nedanstående år: 
Konsul Magnus Radhe, 1920. [Gullmarsgatan 7] 
Konsul Johan Gustaf Gunnerson, 1920. [Kungsgatan 39] 
Handlande Bonlars Per Jonsson, 1918. [Kungsgatan 33] 
Fabrikör Johan Emil Lindbom, 1920. [Lilla Kyrkogatan 14] 
Fabrikör Elis Luckey, 1920. [Stora Kyrkogatan 6] 
Fabrikör August Mattsson, 1918. [Apoteksgatan 11] 
Förvaltare John Emil Sterner, 1920. [Polisgatan 9] 
Konsul Lars Laurin, 1918. [Rosviksgatan 9] 
Grosshandlare Otto Gottfrid Löfving. 1918. [Kungsgatan 2] 
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Bankkamrerar Charles Fritiof Lidell, 1918. [Kungsgatan 32] 
Byggmästare Oscar Wallén, 1920. [Kungsgatan 55] 
Fabrikör Alfred Bovik, 1918. [Kungsgatan 24] 
Lotsförman Emilius Hörman, 1918. [Bansviksgatan 51] 
Redaktör Axel Emil Ljungberg, 1920. [Bergsgatan 15] 
Rörläggare Clas Valfrid Granberg, 1920. [Västra Kronbergsgatan 14] 
Kyrkoherde Fritz Lüsch, 1920. [Rosviksgatan 18] 
Mek. Arbetare August Thorsson, 1918. [Odinsgatan 7] 
Fabrikör Gustaf Karlson, 1918. [Kungsgatan 32] 
Barberare Gustaf Aron Löfgren, 1918. [Södra Kvarngatan 8] 
Stenhuggare Carl Gustaf Tinggren, 1918. [Slätten under Berga Öfre] 
Bankdirektör Ragnar Olof Berger, 1918. [Kungsgatan 43] 
Överlärare Anders Isidor Jakobsson, 1920. [Korsgatan 8] 
Filare Carl Magnus Brännberg, 1920. [Korsgatan 9] 
Järnsvarvare August Ferdinand Jakobsson, 1920. [Skottegatan 21] 

 [Anm: Ledamöternas boendeadresser är tillagda av Per Stenros.] 
 
1918-01-07 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 4 (avskrift KJ): 
 Under ordförandeskap av Herr Kyrkoherden Fritz Lüsch skred man härefter till 

val av ordförande för året. 
Herr Jonsson föreslog omval av Herr Lüsch med acklamation.  
Valet, som företogs med acklamation, utföll så, att Herr Kyrkoherden Fritz 
Lüsch valdes till Ordförande för år 1918. 
Herr Lüsch tackade för det honom ånyo anförtrodda förtroendeuppdraget, som 
han efter bästa förmåga ville söka att motsvara och önskade Herrar ledamöter 
välkomna till ett nytt arbetsår inom Fullmäktige. 

 
1918-01-07 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 4 (avskrift KJ): 
 Härefter företogs val av vice ordförande för året, och omvaldes med 

acklamation, på förslag av Herr Radhe, Herr Handlanden Bonlars Per Jonsson, 
vilken till Herrar Stadsfullmäktige uttalade sitt tack för det honom härmed 
visade förtroendet. 

 
1918-01-07 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 8 (avskrift KJ): 
 Drätselkammaren anmälde, att Herrar Förvaltaren John Sterner och Konsuln 

Lars Laurin valts till respektive ordförande och vice ordförande inom 
kammaren för innevarande år, och lades denna anmälan till handlingarna. 

 
1918-01-16 Ansjovisen kan i år fira 50-årsjubileum. År 1868 grundades August Lysells 

ansjovisaffär, en affär, som sedermera under årens lopp tog en storartad 
omfattning. Konsul Lysell var en av de första här i landet, som i hermetiskt 
tillslutna kärl inlade konserver och förde ut [dem] på världsmarknaden. 
I början av 1900-talet ingick Lysells firma, i likhet med andra banbrytare för 
ansjovisindustrin, Grave Josias Sundberg, Magnus Radhe, Fredrik Carlsson, 
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mfl i bolagssammanslutningen ”Sveriges Förenade Konservfabriker”. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-01-16/KJ) 

 
1918-01-26 Till kamrer vid Lysekils Mekaniska verkstad har antagits förutvarande korre-

spondenten vid verkstaden Karl Ekdahl. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-01-26/KJ) 
 
1918-01-26 Lysekil för 70 år sedan. Något mer än 100 reproducerade fotografier av gamla 

Lysekil äro nu av fotograf Jacobsson härstädes samlade i ett album, som 
sålunda i bild åskådliggör Lysekils utveckling och stora omdaning under de 
sista 6 årtiondena. Men det vore av stort intresse för stadens bebyggare att i 
nämnda album få samlat allt, som i bildväg finnes av det Lysekil som gått. Om 
det till äventyrs finnas personer, som äga gamla fotografier eller andra 
avbildningar av Lysekil så uppmanas dessa att meddela sig med fotograf 
Jacobsson lättast per telefon 81. Bilderna återställas till ägaren ofördröjligen 
och i oskadat skick. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-01-26/KJ) 

 
1918-01-30 Trollhättekraften stoppar. Såväl Lysekil som Uddevalla är utan högström 

sedan måndag morgon. Kl. 7.30 i måndags morse avbröts kraftleveransen från 
Trollhättan till såväl Lysekil som Uddevalla. Orsaken är, meddelas från 
Trollhättan, linjefel mellan Trollhättan och Uddevalla. Samtliga disponibla 
linjevakter blevo utsända för att avhjälpa felet och på tisdags eftermiddag kl. 
3.15, hade man fått spänning på kraftledningen hit. Även i söndags kväll ägde 
ett par kortare strömavbrott rum. 
Med undantag av Mekaniska verkstaden, som genom avbrottet utsatts för 
driftstörning, har Lysekil i det närmaste fått sitt strömbehov fyllt genom 
[el]verkets dieselmotor. 
På måndagskvällen var dock blott halva gatubelysningen tänd. Värre var det i 
Uddevalla, varest man, enär reservmaskineriet ej kunnat uppehålla driften, varit 
i total avsaknad av elektrisk energi. En stor del av stadens industri måste med 
anledning av avbrottet stå stilla. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-01-30/KJ) 

 
1918-01-30 Slätten och Dalskogens införlivning med Lysekil tillstyrkts av 

sockenstämmorna. Lyse församlings Kyrko- och Skolråd hade beträffande 
Kunglig Befallningshavandes förslag om Slättens skiljande från Lyse och 
införlivande med Lysekil beslutat uttala sig för skilsmässan, förutsatt att även 
Dalskogen frånskiljes. Lysekil bör, hette det i uttalandet, övertaga Slättens och 
Dalskogens före avskiljandet beslutade utgifter för kyrka och skola, räknat 
efter antalet inkomstkronor. 
Med anledning härav hölls på torsdagen kyrko- och kommunalstämmor i Lyse. 
Båda stämmorna beslöto i enlighet med Kyrko- och Skolrådets förslag, 
beträffande även Dalskogen. Kommunalstämman tillstyrkte skilsmässan under 
förutsättning att Lysekil deltager i lånen efter samma grunder som 
kyrkostämman föreslagit och att Lyse kommun ej får några kostnader för 
frågans ordnande. 
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Till att underhandla med Lysekil utsåg kyrkostämman herrarna C.A. Nilsson i 
Fiskebäck och Axel Olsson i Alsbäck samt kommunalstämman herrarna Filip 
Hansson i Kådene, Ernst Olsson i Humlekärr och Gustaf A. Engelbrektsson i 
Dalskogen (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-01-30/KJ) 

 
1918-02-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 24 (avskrift KJ): 
 Byggnadsnämnden hade till Stadsfullmäktige inkommit med nedanstående 

skrivelse angående jämkning av gränserna samt tomtindelning för kvarteret 
Lyckan i Lysekils stad: 
 
Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Byggnadsnämnden får härigenom överlämna ett förslag till jämkning av 
gränserna, uppgjort i samband med förslag till tomtindelning för kvarteret 
Lyckan och tillkommet för att möjliggöra ett ändamålsenligare bebyggande av 
kvarterets norra del. Förslaget finnes framställt å bifogade af Stadsingenjör 
Sven H. Lundgren upprättade karta och närmare motiverat genom tillhörande 
av samma ingenjör utarbetade beskrivning. 
 
Förslaget ifråga har efter annons i Lysekils båda tidningar under en tid av en 
månad från den 8 oktober 1917 hållits för allmänheten tillgängligt för 
påseende, varjämte samtliga jordägare inom kvarteret skriftligen förklarat sig 
hava godkänt den föreslagna tomtindelningen. Drätselkammaren, till vilken 
förslaget remitterats, har genom utdrag av sitt protokoll den 30 januari 1918 § 
21 meddelat, att den intet har att invända mot samma förslag. 
 
Byggnadsnämnden får sålunda hemställa: 
 
att Stadsfullmäktige måtte antaga bifogade förslag till jämkning av gränserna 
samt tomtindelning för kvarteret Lyckan samt till Konungens 
Befallningshafvande insända detsamma jämte närslutna handlingar angående 
förenämnda kvarters tomtindelning. 
 
Lysekil den 4 februari 1918. 
 
På Byggnadsnämndens vägnar: 
AXEL SUNDBERG. 
 SVEN H. LUNDGREN. 
 
Härjämte förelågo följande handlingar: 
 
Förslag enligt karta till dylik gränsjämkning och tomtindelning med tillhörande 
beskrivning, upprättat av Stadsingenjören Sven H. Lundgren. 
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Intyg från jordägarna inom kvarteret Lyckan att de för sin del godkände 
ifrågavarande tomtindelning. 
 
Utdrag av byggnadsnämndens protokoll för den 7 och 30 januari 1918.  
 
Drätselkammarens utlåtande i ärendet enligt protokollsutdrag av den 30 januari 
detta år. 
 
Drätselkammaren hade beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka sådan 
jämkning av gränserna i kvarteret Lyckan, som Byggnadsnämnden föreslagit, 
samt att tomtindelning i samma kvarter göres.  
 
Sedan handlingarna i ärendet lästs, yttrade Herr Sterner, att Stadsfullmäktige 
beslutat enligt protokoll av den 27 oktober och 24 november 1916 samt 31 juli 
1917 att ingå till Byggnadsnämnden med begäran om åtgärders vidtagande för 
den omförmälda jämkningen av gränser för kvarteret Lyckan. Yrkade bifall till 
Byggnadsnämndens ovannämnda framställning. 
 
Detta yrkande understöddes av Herr Gunnerson. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att antaga ifrågavarande förslag till 
jämkning av gränser och tomtindelning för kvarteret Lyckan samt att till 
Konungens Befallningshafvande i länet översända detta förslag jämte 
tillhörande handlingar med begäran om fastställelse därå.  
 
I samband med detta ärende hade Drätselkammaren inkommit med begäran om 
att Stadsfullmäktige måtte besluta om Rosviksgatans sänkning samt därtill 
anslå kronor 700 av medel för oförutsedda utgifter i årets stat. 
 
Under diskussionen i ärendet yttrade sig: 
 
Herr Gunnerson yrkade bifall till framställningen, men ansåg att man nu på en 
gång borde iordningställa ifrågavarande gata och ej bara ett litet stycke av 
densamma. 
 
Herr Bovik framhöll, att om ej nybyggnaden å före detta Strandbergska tomten 
förelegat, så hade det nog ej under detta år blivit fråga om någon sänkning av 
Rosviksgatan. Ansåg dock att det borde göras, men mera omfattande och 
fullständigt än vad Drätselkammaren föreslagit samt förordade i följd härav 
ärendets bordläggning för utredning. 
 
Herr Brännberg framhöll, att det finnes en mängd andra arbeten, som äro 
nödvändigare, för exempel vatten- och kloakledningar på flere ställen i staden.  
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Herr Laurin påpekade, att gatan genom den nu föreslagna sänkningen skulle 
bliva i godt skick. 
 
Herrar Wallén och Sterner ansågo, att detta arbete måtte snarast igångsättas på 
grund av att de i närheten liggande vatten- och kloakledningarna måtte flyttas, 
och att dessa ledningar för närvarande äro dåligt skyddade. Yrkade bifall till att 
ärendet avgöres idag.  
 
Efter avslutad överläggning beslöto Stadsfullmäktige att bifalla 
Drätselkammarens bemälda begäran. 

 [Anm PS: se utklippet ur Lysekils karta från 1918 med Södra hamnen ned till 
Havsbadet i fokus. Kvarteret Lyckan ses längst ned på detta utklipp.] 

 
1918-02-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 25 (avskrift KJ): 
 Konungens befallningshavande i länet hade genom Magistraten till 

Stadsfullmäktige överlämnat följande skrivelse angående avgivande av 
yttrande i frågan om Slättens municipalsamhälles införlivning med Lysekils 
stad: 
 
”Till Magistraten i Lysekil. 
 
Hos Kungl. Maj:t har municipalstämman i Slättens municipalsamhälle gjort 
underdånig ansökan om samhällets avskiljande från Lyse socken för att bilda 
egen kommun. 
 
Under ärendets behandling hava stadsfullmäktige i Lysekil avgivit yttrande och 
därvid förklarat sig icke hava något att erinra mot bifall till ansökningen under 
förutsättning att municipalsamhället visades kunna på tillfredsställande sätt 
ordna polis- och sundhetsväsendet, fattigvården m. m. Stadsfullmäktige 
förmenade nämligen, att municipalsamhällets skiljande från Lyse kommun icke 
skulle hava någon inverkan på en eventuell framställning från stadens sida om 
samhällets införlivande med Lysekil. 
 
Ärendet är för närvarande remitterat till municipalstämman för vidare 
utredning. 
 
Då emellertid municipalsamhället Slätten gränsar omedelbart till Lysekils tätt 
bebyggda område, vill det ur många synpunkter förefalla, som skulle den 
naturliga lösningen av frågan vara, att samhället, eventuellt något ytterligare 
område av Lyse kommun, införlivades med Lysekil. Konungens 
Befallningshavande vill med hänsyn till Stadsfullmäktiges yttrande erinra, att 
den bör ligga i stadens intresse att frågan om samhällets införlivande med 
Lysekil redan nu blir föremål för omprövning, enär staden därigenom lättare 
blir i tillfälle att göra sina synpunkter gällande i fråga om det område, som 
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jämte det nuvarande municipalsamhället lämpligen synes böra frånskiljas Lyse 
kommun. 
 
Konungens Befallningshafvande anser för sin del lämpligast att 
Stadsfullmäktige efter föregående utredning från stadens sida utse delegerade 
för att jämte ombud för municipalsamhället samt Lyse kommun och församling 
överlägga angående frågan om införlivning i kommunalt, kyrkligt, 
administrativt och judiciellt hänseende med Lysekils stad av 
municipalsamhället Slätten jämte ett ytterligare därtill gränsande område av 
Lyse kommun. 
 
Konungens Befallningshavande får därför anhålla, att Ni anmodar 
Stadsfullmäktige att avgiva yttrande i den sålunda väckta frågan; och har Ni att 
jämte eget utlåtande inkomma till Konungens Befallningshavande med 
Stadsfullmäktiges yttrande. 
 
Göteborg, i landskansliet, den 14 januari 1918. 
 
OSCAR VON SYDOW. 
  JAMES LITHANDER.” 
 
Efter en stunds diskussion om gränserna för dylik inkorporering, om 
övertagande av skuldbelopp m. m. beslöto Stadsfullmäktige att det skulle 
tillsättas en delegation av 5 medlemmar att i ärendet underhandla med 
representanter från Lyse och Slätten. 
 
Åt Valkommittén uppdrogs att inkomma med förslag å sådana delegerade, och 
att därvid måtte föreslås representanter för olika meningsgrupper inom 
Stadsfullmäktige. 
 
I övrigt bordlades ärendet. 

 
1918-02-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 27 (avskrift KJ): 
 Enligt föreliggande skrivelse från Folkhushållningskommissionen meddelades, 

att staden beviljats ett statsbidrag å 30.000 kronor att användas under perioden 
1/1 – 30/6 1918 till lindring av de mindre bemedlades i samhället 
levnadsvillkor. 

 Skrivelsen lades till handlingarna. 
 
1918-02-05 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 28 (avskrift KJ): 

Handels- och Sjöfartsnämnden meddelade genom föredragen skrivelse att de 
av Stadsfullmäktige hos Kungliga Lotsstyrelsen begärda fyrarna å Gäven och 
Gulskär ävensom dessutom en fyr å Flatholmen äro fullbordade, och lades 
denna skrivelse till handlingarna. 

 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 54.docNyhetsbrev 54 20240420 © Per Stenros Sid 14 
 

1918-02-05 På förslag av Laurin beslutar stadsfullmäktige utreda frågan om anläggandet av 
en fiskhamn på Grötö. En kommitté på tre personer tillsättes att inkomma med 
yttrande. (PK, 1918, § 30) 

 
1918-02-06 Måndagens rådhusrätt – Alma Englund hade instämt Mekaniska verkstaden 

med yrkande att utfå kronor 1.288:95 för i juli 1917 levererat arbete. Räkning 
hade lämnats till verkstaden och blivit godkänd till betalning, men någon likvid 
hade sedan ej erhållits. Käranden genom mannen Algot Englund, uppgav att 
verkstaden förut ej vägrat att utbetala räkningar. Svaranden uppgav att detta 
berodde på ett mellanhavande mellan parterna, som icke guldits. 
Käranden ansåg att mellanhavandet avsåg honom personligen och icke firman, 
som vore A. Englund och med vilken han ej hade något att skaffa annorlunda 
än att han vore anställd i firmans arbete. 
På tillfrågan medgav ombudet att han hette Algot Englund (sålunda A. 
Englund), att alla beställningar gjorts till honom och att räkningarna ställts till 
”herr A. Englund” och mot detta förfarande hade Algot Englund ej haft något 
att invända. 
Svaranden erhöll uppskov till 25 februari. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-02-06/KJ) 

 

 
 
1918-02-13 Observera! Med anledning av förestående sprängningsarbeten i Rosviksgatan 

framför före detta Strandbergska tomten hålles nämnda gatudel avstängd för 
trafik fr.o.m. tisdagen den 12 dennes kl. 12 middagen. Stadsingenjören. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-02-13/KJ) [Anm: Enligt text som medföljde bilden: "Lysekil, 
Grundarbete till Lars Laurins bygge 1917/1918". (Foto: Hugo Hallgren, Digitalt Museum)] 
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1918-02-13 Slättens municipalstämma har med anledning av ifrågasatt inkorporering med 

Lysekil beslutat att gå med härpå samt i händelse denna kommer till stånd 
frångå sitt förut fattade beslut om bildande av egen kommun. 
Till delegerade utsågos folkskollärare Oscar Hedén, stenhuggeriförman Ernst 
Gustaf Stenbäck och fjärdingsman Carl Alfred Qvillberg. Till suppleanter 
valdes brevbärare Alfred Johansson, Artur Andersson och Johan Isaksson. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-02-13/KJ) 

 
1918-02-16 Lysekils åkeriidkareförening heter en ny sammanslutning, som i dagarne 

bildats i Lysekil. Föreningen har till syfte att tillvarataga åkarnes intressen och 
införa enhetliga bestämmelser vid körslor. Samtliga åkare i Lysekil och å 
Slätten ha ingått i föreningen. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-02-16/KJ) 

 
1918-02-24 Efter initiativ från Johan Nilsson samlas 30 konservarbetare i Folkets Hus i 

Lysekil och bildar den första fackföreningen i branschen. Ordförande blir J.A. 
Ryding, vice ordförande F. Blomqvist, sekreterare Viktoria Johansson, vice 
sekreterare Albert Karlson och kassör Artur Olsson. Konservarbetarna blir en 
sektion inom Svenska Fabriksarbetareförbundet i Lysekil med Charles Hansson 
och Nanny Sjösten som uppbördsmän. (Knuth Hansson, Fiskkonservindustrin i 
Bohuslän, sid 27) 

 
1918-02-27 I söndags e.m. avled svarvförmannen å Lysekils Mekaniska Verkstad A. 

Palmqvist, endast 48 år gammal; han dog således i sin krafts dagar. En svårare 
sjukdom har under det sista året tärt den starke mannen. Palmqvist hitkom år 
1907 vadan han nedlagt 11 av sina bästa år i direktör Laurins tjänst. Man kan 
utan att överdriva säga, att bättre man på en sådan plats kan inte fås, ty han 
hade förmåga att på ett bestämt sätt uppträda mot över- som underordnade; ett 
utmärkande drag hos Palmqvist var ock den självständighet som fanns hos 
honom; ej heller använde han några överlägsna ord eller later. 
Det skall därför ej förvåna att [man] litet var blev nedstämd när för en längre 
tid tillbaka det blev bekant att han aldrig skulle återkomma i sitt arbete. 
Palmqvist efterlämnar hustrun och 4 minderåriga barn. Det är att hoppas att så 
många som möjligt skall följa den hängångne till den sista vilan på lördag 
klockan 4. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-02-27/KJ) 

 
1918-02-27 En avdelning av Svenska grov- och fabriksarbetareförbundet bildades på 

söndagen i Lysekil. Den nya avdelningen erhöll vid starten ett 50-tal 
medlemmar. Anslutning till förbundet beslöts fr.o.m. 1 mars. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1918-02-27/KJ) 

 
1918-02-27 Betalningsinställelse – Handlande Arvid Asp i Lysekil har inställt 

betalningarna. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-02-27/KJ) 
 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 54.docNyhetsbrev 54 20240420 © Per Stenros Sid 16 
 

1918-03-.. Munktells Mekaniska Verkstads AB i Eskilstuna öppnar avdelningskontor i 
Lysekil. Ingenjör Gunnar Sandberg är företagets ombud. Han har tio års 
erfarenhet från Lysekils Mekaniska Verkstad. Oklart är hur länge kontoret 
finns i Lysekil. (LM/LP 2009-02-20) 

 
1918-03-02 En valfångarstation på västkusten lär det ändock bli. Utsikt finnes nämligen att 

firma A. & R. Christensson i Lysekil får anlägga en sådan på Källviken, där 
guanofabriken skulle användas för ändamålet. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-03-
02/KJ) 

 
1918-03-13 Dalslands hembygdsförbund bildas i Åmål. 
 
1918-03-13 Ett olyckstillbud, som kunde fått rätt så allvarliga följder, inträffade vid 

sprängning i lördags vid Mekaniska verkstaden. En stor sten slog in genom ett 
fönster i den gamla verkstadsbyggnaden och anställde en del skador. 
Lyckligtvis blev ingen människa skadad. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-03-13/KJ) 

 
1918-03-16 Hus- & Lösöresauktion. Genom frivillig auktion i Gamla Strandgatan [n:o] 26 

lördagen den 6 nästa april kl. 11 f.m. låter tullvakten C.G. Larssons dödsbo 
försälja dels nämnda å ofri tomt uppförda boningshus och dels boets lösöre 
såsom möbler, linne, gång- och sängkläder, koppar, glas, porslin, en julle med 
segel, fiskredskap mm. Huset säljes först. Lysekil den 15 mars 1918, Elias 
Sandell. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-03-16/KJ) [Anm: Dagens adress är Gamla Strandgatan 
33B (Hus XI).] 

 
1918-03-18 Smörjolja till motorerna. Lysekils Mekaniska Verkstad har i dagarna av statens 

fiskeexportnämnd tilldelats ett parti smörjolja, att utransoneras bland fiskarna. 
(Nya Lysekils-Kuriren, 1918-03-18/KJ) 

 
1918-03-25 Lagfart söktes vid måndagens rådhusrätt av Bovik & Co på tomt i Rinkenäs, 

som firman köpt av staden för kronor 7.846:05. Nämnda firma hade sålt en 
fastighet till Lysekils Mekaniska Verkstad för 50.000 kronor, på vilket köp 
verkstaden sökt lagfart. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-03-25/KJ) 

 
1918-03-30 E. Dorthés Kappmagasin är fr.o.m. onsdagen den 27 dennes flyttat till 

Kungsgatan [n:o] 25 (snett emot P. Lundbom & Co Järnaffär). (Nya Lysekils-
Kuriren, 1918-03-30/KJ) [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 32.] 

 
1918-03-30 Kvistrums Landstormsförening. Herrar medlemmar kallas härmed till årsmöte 

å Stora Rådhussalen i Lysekil söndagen den 7 instundande april kl. 1.30 e.m. 
för behandling av de ärenden, som omförmälas i §10 av föreningens stadgar 
ävensom andra förekommande ärenden. Styrelsen i mars 1918, Styrelsen. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-03-30/KJ) 
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1918-03-30 Grus- och sandtäkt innehållande passande grus för betonggjutning och sand för 
murning och gjutning önskas köpa eller arrendera. Anbud insändes tll Lysekils 
Mekaniska Verkstads AB, Lysekil. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-03-30/KJ) 

 
1918-04-03 Avbrott å strömledningen. På tisdagsmiddagen inträffade avbrott å 

kraftleveranserna från Trollhättan till Lysekil. Även Uddevalla blev utan 
elektricitet. Beträffande vår stad sattes, då avbrottet såg ut att bli långvarigt 
fram på e.m., dieselmotorn i gång. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-04-03/KJ) 

 
1918-04-03 Tillkännagivande. Undertecknad, får härmed tillkännagiva att vi den 4 

innevarande april i f.d. Dorthés Kappaffär, Rosviksgatan n:o 2 i Lysekil, 
öppnar specialaffär i Reseeffekter, Sportartiklar, Korgvaror, Laggkärl, 
Träslöjd, Borstar, Lerkärl, Leksaker mm. Handelsbolaget Union. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1918-04-03/KJ) [Anm: Dagens adress är Polisgatan 2A / Rosviksgatan 1.] 

 
1918-04-03 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 32 (avskrift KJ): 
 Från Polisnämnden förelåg följande skrivelse: 

Utdrag av protokollet, hållet vid sammanträde med polisnämnden i Lysekil å 
Rådhuset den 2 April 1918. 
 
Närvarande: Borgmästaren Axel Sundberg, Bankdirektören Ragnar Berger, 
Fabrikören Alfred Bovik, Förvaltaren Ludvig Andersson.  
 
§ 3. Från Magistraten hade till nämnden remitterats nådiga cirkuläret den 22 
februari 1918 rörande särskilda åtgärder för ordningens upprätthållande i landet 
under nu rådande, oroliga tidsläge, däri ifrågasatts, bland annat, upprättande av 
reservpolisstyrkor i städer och på landsbygden. 
 
Sedan för nämnden föredragits huru Magistraten tänkt sig att 
reservpolisbevakningen skulle anordnas härstädes, beslöt nämnden att göra 
framställning hos Stadsfullmäktige om ett anslag å 1.000 kronor för anställning 
av reservpolis under innevarande år. 
 
Som ofvan 
AXEL SUNDBERG 
 
Sedan skrivelsen lästs yttrade Herr tillförordnade Borgmästaren Centerwall, att 
Magistraten tänkt sig tillsätta 5 reservpoliser med ett arvode till var och en av 
50 kronor en gång för alla och 10 kronor per dag och man då de äro inkallade 
till tjänstgöring. 
 
Herr Thorsson yttrade, att det vore den allmänna uppfattningen att ingen 
anledning förelåge till ökning av den härvarande polisstyrkan. 
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Herr Gunnerson framhöll att dylik ökning av poliskåren endast skulle ske, om 
så ansåges behövligt, varför det nu bara gällde beviljandet av ett 
förslagsanslag. 
 
Herr Bovik påpekade, att man ej kunde kalla detta ett förslagsanslag, då det ju 
måste tagas i anspråk, så fort ifrågavarande förstärkning av poliskåren sker. 
 
Herr Berger fann det ej lämpligt att annonsera bemälda polisbefattningar, utan 
att det bör uppdragas åt Stadsfiskalen att med lämpliga personer träffa avtal om 
dylik anställning. Då Kungl. Maj:t påpekat att något bör göras i förevarande 
fall, så bör man ock följa anvisningen. 
 
Föreslog att kostnaderna för ändamålet skulle utgå av medel anslagna för 
oförutsedda utgifter i årets stat. 
 
Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bifalla ifrågavarande framställning. 

 
1918-04-03 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 35 (avskrift KJ): 
 Till ledamöter i kommittén för vissa delars av Slätten införlivninng med 

Valkommitténs förslag: 
 Herrar Bankdirektören Ragnar Berger, Fabrikören Aug. Mattsson, 

Stenhuggaren Carl Gustaf Tinggren, Frisören Gustaf Aron Löfgren och 
Stadsingenjören Sven H. Lundgren samt till deras suppleanter Herrar 
Svarvaren August Ferdinand Jakobsson och Fabrikören Elis Luckey. 

 Till sammankallande utsågs Herr Berger. 
 
1918-04-03 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 36 (avskrift KJ): 
 I enlighet med Valkommitténs förslag valdes till ledamöter i 

fiskhamnskommittén: 
 Herrar Grosshandlaren Otto Gottfrid Löfving, Fabrikören Alfred Bovik och 

Konsuln Lars Laurin med den sistnämnde såsom sammankallande. 
 
1918-04-03 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 36 (avskrift KJ): 
  
 
1918-04-06 Stor fastighetsauktion i Lysekil. Vid auktion i Lysekil på onsdagen på en del 

fastigheter avgåvos högsta anbuden av följande personer: 
- Lysellska magasinet, Landsvägsgatan n:o 16, Sveriges Förenade 

Konservfabriker 20.000 kronor; 
- Bergsområde på Slätten, firman A. & R. Christensson i Lysekil 2.000 

kronor; 
- En tomt på Slätten, byggare G. Karlsson 125 kronor; 
- 5/576 mantal Berga Övre, förman J.L. Andersson, Norra Grundsund 500 

kronor; 
- Huset Kungsgatan [n:o] 37, Lysekils stad 30.000 kronor; 
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- Tomten 55, Lysekils stad 2.000 kronor; 
- Toffelfabriken, fabrikör August Mattsson 10.000 kronor; 
Samtliga dessa fastigheter tillhörde Lysellska sterbhuset. 
- Vidare avgavs högsta anbudet på huset [n:o] 7B Sillgränd (tillhörigt 

skeppare O. Olsson) av smeden Martin Hansson, Slätten, 1.010 kronor; 
- På Richterska villan av stadsfiskal E. Sandell 37.600 kronor. 
Intet av anbuden ha hittills antagits. Ett par äro redan avslagna. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1918-04-06/KJ) 

 
1918-04-06 Det nya systembolaget i Lysekil har ej kunnat inregistreras, enär det fattas 

fulltalig styrelse. Stadsfullmäktige skola nämligen utse ledamot och denne väljs 
först i december. Med anledning härav hemställde herr Lidell vid fullmäktiges 
sammanträde på onsdagen att fullmäktige med [det] snaraste måtte utse 
ledamot. Fullmäktige biföllo framställningen. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-04-06/KJ) 

 
1918-04-13 Vår nya kyrkogård. Vid sammanträde den 11 dennes beslutade kyrkorådet i 

Lysekil att inom den allranärmaste framtiden taga i bruk den nya kyrkogården i 
Dalskogen för så kallade allmänna begravningar, enär alla platser på 
kyrkogården vid Åkerbräckan nu äro upptagna. 
I detta sammanhang har kyrkorådet velat erinra om den överenskommelse, som 
1916 träffades med styrelsen för Lysekils järnväg, nämligen att så kallade 
begravningståg, bestående av lok, en finka för kistan och personvagn för 67 
personer, kan erhållas till ett pris av 25 kronor, vari det ingår 30 fribiljetter till 
utdelning. Till det återstående utrymmet erhålles biljetter till ett pris av 50 öre 
tur och retur. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-04-13/KJ) 

 
1918-04-27 Ny skoaffär i Lysekil. Härmed tillkännagives att jag flyttat min skoaffär till 

Lysekil. Lokal: f.d. Arvid Asps Herrekiperingsaffär, Kungsgatan [n:o] 26. J. 
Hallbäck, telefon 68. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-04-27/KJ) [Anm: Dagens adress är 
Kungsgatan 37.] 

 
1918-04-27 Idrottsföreningen Kamraterna, Lysekil, har gjort ansökan att få anordna ett 

tombola-lotteri med 3.000 lotter à 1 krona och med varuvinster till ett värde av 
1.502 kronor. Kunglig befallningshavande tillstyrker lotteriet, vars avkastning 
skall användas till iordningställande av idrottsplanen. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-
04-27/KJ) 

 
1918-04-27 Industribankens avdelningskontor i Lysekil öppnas 15 nästkommande maj. 

(Nya Lysekils-Kuriren, 1918-04-27/KJ) 
 
1918-05-01 Den nya kyrkogården å Dalskogen tagen i bruk. På lördagen den 27 april ägde 

den första begravningen rum på den nya kyrkogården ute å Dalskogen, då 
gossen John Valdemar, son till Zackarias Johnsson härstädes nedmyllades. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-05-01/KJ) 
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1918-05-04 Annons i Aftonbladet: 

Carlson & Löfvings Eftr. Lysekil. 
Fullständig skeppsfournering. Den enda på platsen. (Info via Peter Hedrén) [Carlson 
& Löfving har sin verksamhet på Gamla Strandgatan n:o 68, dagens Gamla Strandgatan 7A.] 

 
1918-05-04 Lysekils Typografklubb valde i torsdags till ombud vid Typografförbundets 

Kongress – vilken avhålles i Stockholm 7-10 augusti – herr Johan Gelinder 
med herr Eric Hagelqvist som suppleant. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-05-04/KJ) 

 
1918-05-08 Utan Trollhättekraft blevo vi igår. Det hade enligt uppgift, uppstått något fel på 

linjen mellan Trollhättan och Uddevalla, vilken sistnämnda stad alltså med oss 
kom i samma fördömelse. 
Som följd av avbrottet blev den avdelning av Lysekils Mekaniska Verkstad, 
där växelström används, utan drivkraft. Avdelningens arbetsstyrka fingo 
således en nödtvungen ledighet. 
Ledningen var åter klar och strömmen påsläpptes vid halv 3-tiden på tisdags 
e.m. efter att ha varit avbruten i 9 timmar. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-05-08/KJ) 

 
1918-05-18 Aktiebolaget Industribanken öppnar tisdagen den 21 dennes avdelningskontor i 

handlande Axel Beronius fastighet vid torget. – Fullständig bankrörelse – (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-05-18/KJ) [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 49A.] 

 
1918-05-18 En flygmaskin, syntes på torsdagsmiddagen vid 2-tiden i ostlig riktning. 

Maskinen kom från söder och gick mot norr. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-05-18/KJ) 
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1918-05-18 Eldsvåda. På fredags morgon kl. 6 alarmerades brandkåren härstädes från 
Skottgränd, varest eld utbrutit i f.d. snickare Henrikssons verkstad. Vid 
framkomsten till brandplatsen hade elden fått god näring inne bland de 
brännbara ämnena, trävirke och dylikt avfall och väldiga rökmoln stego upp 
mot skyn. Efter en halv timmes tid, sedan man åtkommit eldhärden med riklig 
vattenbegjutning (ena ångsprutan hade placerats intill vattendammarne vid 
Färgaregatan och pumpade fram kraftiga strålar) var all fara över och före kl. 8 
kunde brandmännen återvända. 

 
Förståndigt nog hade man icke före brandkårens ankomst öppnat några fönster 
och dörrar. Om så hade skett hade elden fått värre fart. 
Verkstaden var förhyrd av bröderna Lundqvist, som där idkade snickerirörelse. 
Givetvis blev mycket förstört, verktyg, möbler, mm av rök och vatten. 
Man antager att elden uppkommit genom gnistor från spiseln, som legat och 
pyrt sedan kvällen. Eldhärden befann sig åtminstone här. 
Dagen förut hade brandsynen varit där och gjort en del föreskrifter, bland annat 
om mera betryggande åtgärder för virkesavfallets skyddande mot eldfara. 
 
Huset var försäkrat i Skåne för 2.000 kronor och fröken Henrikssons varulager 
i Skandia. Bröderna Lundqvist hade ej försäkrat, vadan de göra en avsevärd 
förlust. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-05-18/KJ) 

 
1918-05-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 57 (avskrift KJ): 
 Sedan upprop verkställts, yttrade Herr Ordföranden med anledning av 

Bankkamreraren Charles Fritiof Lidells nyligen timade död följande ord, vilka 
Stadsfullmäktige stående åhörde: 
 
”Mine Herrar! 
 
Vid namnupprop i dag saknades en, vars stämma här tystnat för alltid. Det var 
en smärtsam överraskning, som bereddes oss på morgonen den 14 dennes, då 
ryktet förmälde, att Bankkamreraren Charles Fritiof Lidell hastigt avlidit, och 
mer än en kom sannolikt att tänka på skaldens ord: ”Ja, döden han skjuter så 
blindvis som Höder, och eken faller, som rankorna stöder”. 
 
I Stadsfullmäktige hade Lidell invalts under loppet av år 1908 och hade alltså 
vid sin död i ungefär 10 år tillhört denna korporation, där hans verksamhet inte 
gått spårlöst förbi. På sin plats mitt emot Ordföranden följde han med 
uppmärksamt förhandlingarna och ingrep alltid med sitt inlägg, när han trodde 
detsamma kunna något gagna. 
 
I av Stadsfullmäktige tillsatta styrelser och kommittéer har han setat som 
ordförande och medlem och där uträttat ett arbete, som väl icke synes mycket 
av utomstående, men är af stor betydelse för set kommunala livets ostörda och 
jämna gång. Som en vår hyllningsgärd för det kommunala arbete han utfört för 
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Lysekil anhåller jag, att dessa ord måtte inflyta i dagens protokoll. Frid öfver 
hans minne!” 
 
Härefter beslöts, att med anmälan om Herr Lidells dödsfall, anhålla hos 
Magistraten om röstsammanräkning efter honom för utseende av hans 
efterträdare såsom Stadsfullmäktig. 
 
Tillika beslöt Stadsfullmäktige uppdraga åt Valkommittén att upprätta förslag 
till besättande av de kommunala befattningar som Herr Lidell vid sin död 
innehade. 

 
1918-05-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 60 (avskrift KJ): 
 Till hufvudman i Lysekils Sparbank efter aflidne Bankkamreraren Charles 

Fritiof Lidell valdes i enlighet med Valkommitténs förslag Inspektören Herr 
Ludvig Andersson för tiden t. o. m. 1918 års slut. 

 
1918-05-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 69 (avskrift KJ): 
 Från Drätselkammaren förelåg följande skrivelse: 

Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
21 Maj 1918. 
Närvarande: Herrar Ordföranden, Wallén, Bovik, Thorsson och Löfving samt 
Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 94. Från Lysekils Nya Badhus Aktiebolag hade inkommit skriftlig förfrågan, 
huruvida Drätselkammaren önskade hyra det så kallade billighetsbadet över 
instundande sommar. 
 
Drätselkammaren beslöt att med ärendet ingå till Stadsfullmäktige med 
tillstyrkan om att ifrågavarande badhus av staden hyres även för denna sommar 
på samma villkor som föregående år, och att kostnaden för ändamålet utgår av 
medel för oförutsedda utgifter i årets stat. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Stadsfullmäktige beslöto bifalla denna framställning. 

 
1918-05-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 70 (avskrift KJ): 
 Följande begäran från Drätselkammaren om försäljning av tomtområden 

föredrogs: 
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Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
17 April 1918. 
Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Bovik, Thorsson 
och Hörman samt Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 63. Under § 34 den 14 sistlidne februari beslöt Drätselkammaren att till 
Byggnadsnämnden för dess yttrande remittera Fabrikören Herr Elis Luckeys 
ansökan om köp av ett mindre område på vardera västra och östra sidorna av 
sökandens fabriksbyggnad, Gamla Strandgatan n:o 30½, vilka områden å 
bifogad kartskiss betecknats med respektive A och B att tilläggas nämnda tomt. 
 
Tillika uttrycktes i skrivelsen önskemålet, att fig. B. regleras i enlighet med den 
prickade linjen på skissen. Den del som sålunda genom denna reglering skulle 
tilläggas, är å skissen utmärkt med c. 
 
Sammanlagda arealen av dessa trenne stycken skulle enligt nämnda skiss 
utgöra cirka 138 kvadratmeter. 
 
Enligt föreliggande protokollsutdrag tillstyrkte Byggnadsnämnden försäljning 
av bemälda områden A och B samt även av området e, detta senare dock under 
förutsättning av att sökanden träffar överenskommelse med ägaren av huset n:o 
26 Gamla Strandgatan om flyttning av uthuset tillhörande denna tomt. 
 
Då det blivit Drätselkammaren bekant, att Herr Luckey nu förvärvat nämnda 
hus, bortfölle ju sistnämnda villkor, och beslöt Drätselkammaren enhälligt att 
hos Stadsfullmäktige begära bemyndigande att få till Herr Luckey försälja 
ovannämnda tomtområden för ett pris av sju (7) kronor och 10 öre per 
kvadratmeter eller två (2) kronor och 50 öre per kvadrataln. 
 
Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens ovanstående 
framställning. 
[Anm PS: Gamla Strandgatan n:o 26 = dagens Gamla Strandgatan 33B. Gamla 
Strandgatan n:o 30 = dagens Gamla Strandgatan 33A, som kan ses som en 
förlängning av Luckeys Konservfabrik på Norra Hamngatan 2. Den nämnda 
kartskissen vore klart intressant att få se!] 

 
1918-05-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 71 (avskrift KJ): 
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 Från Svenska Stadsförbundet hade inkommit en skrivelse om den ordinarie 
kongressen i Stockholm detta år och representation därvid.  
 
Drätselkammaren, dit Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterat 
skrivelsen, hade beslutat att till Stadsfullmäktige hemställa huruvida det ej vore 
lämpligt att denna gång på grund av stadens dåliga ekonomi icke låta 
representera sig vid nämnda kongress. 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med detta yttrande. 

 
1918-05-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 79 (avskrift KJ): 
 Från Drätselkammaren hade följande protokollsutdrag med begäran om 

tomtförsäljning inkommit: 
Utdrag från protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde 
den 17 April 1918. 
Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Bovik, Thorsson 
och Hörman samt Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 73. Från Mästerlotsen Herr Fritz Hörman förelåg förnyad ansökan om köp av 
tomten n:o 27½ inom kvarteret Uttern. 
 
Drätselkammaren beslöt att, då Fabrikör Luckey äger en byggnad, som delvis 
är belägen på sagda tomt, inhämta yttrande huruvida från hans sida hinder 
möter för dylik försäljning så ock att undersöka förhållandet beträffande Anton 
Backmans bod, som även är belägen å bemälda tomt. 
 
I avvaktan härpå bordlades ärendet. 
Som ovan  
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygar 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
21 Maj 1918. 
 
Närvarande: Herrar Ordföranden, Wallén, Bovik, Thorsson och Löfving samt 
Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 84. Till förnyad behandling upptogs Mästerlotsen Herr Fritz Hörmans den 
sistlidne april bordlagda ansökan om köp av tomten n:o 27½ inom kvarteret 
Uttern, och förelåg nu Herr Luckeys yttrande i saken jämte förbindelse av 
sökanden, att han vid eventuellt köp av nämnda tomt skulle låta Fiskhandlaren 
Anton Backman för samma arrende som det nuvarande, kronor 8 årligen, hava 
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kvar sin fiskbod vid Norra Hamnen så länge Backman själv kan driva sin 
fiskhandel. 
 
Herr Luckeys meddelande innehöll, att han intet hade att invända mot 
ifrågavarande tomtindelning. 
 
Enligt stadsingenjörens upplysning hade Byggnadsnämnden godkänt 
tomtindelningen i kvarteret Uttern i samband med Herr Luckeys ifrågavarande 
köp. 
 
Drätselkammaren beslöt att hos Stadsfullmäktige begära bemyndigande att till 
Herr Hörman få försälja ovannämnda tomt för ett pris av nio (9) kronor och 25 
öre per kvadratmeter eller cirka tre (3) kronor och 25 öre per kvadrataln samt 
på förenämnda av Herr Hörman utfästade villkor beträffande Anton Backman. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget betygar: 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens ovanstående 
framställning. 
[Anm PS: Gamla Strandgatan n:o 27 = dagens Gamla Strandgatan 44A. 
Notera: det är det större huset som i senare tid har fått adressen Gamla 
Strandgatan 44B. Den tidigare nämnda kartskissen, se § 70, vore klart 
intressant att få se!] 

 
1918-05-24 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 81 (avskrift KJ): 
 Genom Magistraten hade till Stadsfullmäktige överlämnats Kunglig Maj:ts 

nådiga resolution om tillstånd för Kungliga Vattenfallsstyrelsen att framdraga 
en elektrisk högspänningsledning till Lysekil, vilket till kännedom meddelades. 
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1918-06-04 Skolavslutning i folkskolan på Lilla Kyrkogatan 2 med Amanda Löfbergs 

klass. 
 Sonia Winge: Ett klasskort publicerat i Lysekilsposten för många år sedan av 

Arvid Sandell. Min mormor Eira Pettersson sitter som nr 14(inringad). Vet 
dock inte vilken skola? (Facebook: Vi som älskar Lysekil 2.0. 2023-10-31) 

 Jens Antonsson: Nedr. tv. Majken Dahlberg-Fredh (mamma till bl a Terje F). 
Mittr. t hö. Min farmors syster, Blenda F. 

 Gunilla Kärrman: Fjärde från höger näst längst upp nr 20, min söta moster 
Anna Sahlin 

 Per Stenros: Knuth Hansson skriver: Folkskolebyggnaden vid Stora 
Kyrkogatan uppfördes 1889. Adressen är även Lilla Kyrkogatan 2. 
Folkskollärarinna Amanda Sofia Löfberg, född 1868-05-26 i Ullared, Hallands 
län, bor där från 1889 till 1928. Arvid Sandell har skrivit den utmärkta artikeln 
om Amanda Löfbergs klass 1917-1918 i LP 1993-09-30. 
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1918-06-04 Skolavslutning i folkskolan på Lilla Kyrkogatan 2 med Arvids artikeltext. 

(Sonia Winge, Facebook: Vi som älskar Lysekil 2.0. 2023-10-31) 
 Per Stenros: Ni bör vara observanta på att de gatuadresser som finns i texten är 

alltså från tiden före 1928! Ett exempel: Det som skrivs Gamla Strandgatan 42 
för Ragnborg är alltså dagens Gamla Strandgatan 25! 

 
1918-06-07 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 91 (avskrift KJ): 
 Från stadens ombud vid stämman i Lysekils Järnvägsaktiebolag, Herr B. P. 

Jonsson hade skrivelse inkommit med begäran om instruktioner för 
instundande bolagsstämma. 
 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat skrivelsen till 
Drätselkammaren, som beslutat att hos Stadsfullmäktige förorda att ombudet 
får i uppdrag att i enlighet med revisorernas tillstyrkan rösta för ansvarsfrihet 
och att vinstmedlens disponerande sker i enlighet med styrelsens för 
järnvägsbolagets förslag. 
 
Med hänsyn till val av revisorer för år 1918 efter avlidne Bankkamreraren 
Charles Fritiof Lidell samt val av 2 revisorer med 2 suppleanter för år 1919 
hade Drätselkammaren beslutat hos Stadsfullmäktige förorda, att 
Valkommittén får i uppdrag att upprätta förslag till dessa befattningar. 
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Stadsfullmäktige beslöto, på yrkande av Herr Sterner, att bifalla 
Drätselkammarens förslag beträffande nämnda instruktioner för ombudet och 
att åt Valkommittén upprätta bemälda förslag. 

 
 
1918 Från Lysekilsdistriktet kommer efter fredsslutet transporterna med sten i gång 

igen. Skeppningarna går i huvudsak till Danmark, bland annat Köpenhamn och 
Århus. 

 
1918 Lysekils Mekaniska Verkstad har tillsammans med Fridhems varv 475 

anställda. (Skandiaverken, sid 12) (LP 2003-04-14) 
Lysekils Mekaniska Verkstads styrelse består av auditör Hugo Rehnberg, 
Stockholm, ordförande, konsul Lars Laurin, verkställande direktör, och 
fabrikör Johan Emil Lindbom, Lysekil. Folke Aurell är direktörsassistent, Karl 
Ekdahl är kamrer, Bror Algot de Waern är chef för konstruktionsbyrån, Adolf 
Fredrik Forsström är förste verkmästare och A.J. Olsson är förste gjutmästare. 
(Ernst Hörman, Lysekils Mekaniska Verkstad 1899-1919, sid 38) 

 
1918 Lysekils Mekaniska Verkstad inträder i Verkstadsföreningen. (Skandiaverken, sid 

25) 
 
1918 Lysekils Samskola upphör. Från denna tidpunkt beslutar stadsfullmäktige att 

inrätta en kommunal mellanskola. Ämneslärarinnan Gunhild Agda Albertina 
Skantze, född 1890 i Maria församling, Stockholm, kommer till Lysekil från 
Ulricehamn. Samma år gifter sig Gunhild med ingenjör Magnus Krok, född 
1885 i Jönköping, som arbetar på Lysekils Mekaniska Verkstad. (Arvid Sandell, 
LP 2005-05-13) 

 
1918 Demonstrationsfartyget SKANDIA VII byggs för Skandiaverkens / Lysekils 

Mekaniska Verkstads räkning i Råå, försedd med en encylindrig 25 hkr 
Skandia råoljemotor typ 245A. Fartyget används bland annat för att visa upp 
motorns förträfflighet för blivande köpare. (ÅM, sid 78-79) 

 
1918-06-10 Badsäsongen öppnar i Lysekil och Turisthotellet, Strandhotellen och alla 

uthyrningsrum i Kyrkvik blir snabbt fullbelagda. Stamgästerna med egna villor 
i Kyrkvik har redan anlänt – Murrays, Curmans, Odencrantz, Nydqvists, Fries, 
Flemings mfl. Man skrivs in som gäster hos Badhusbolaget, vilket innebär 
tillträde till varm- och kallbadhusen, sällskapsrummen i Societetshuset och 
badhusbolagets övriga anläggningar. Namnen på de inskrivna gästerna anmäls 
till lokaltidningen [Lysekilsposten] och återges varje utgivningsdag. (Grusell, 53 
år inom fiskkonservindustrin, sid 5-6) 

 
1918-06-15 Anbud å rödjning. Bergen å Sundbergska fabrikstomten utlämnas för 

bearbetning och torde anbud inlämnas till Fabrikskontoret i Lysekil, som 
meddelar närmare upplysningar. AB Sveriges Förenade Konservfabriker. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-06-15/KJ) 
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1918-06-22 Karbid för motordrift. Det meddelas å annat ställe att en uppfinning av en 

metod att använda karbid för motordrift. Efter vad vi erfarit har samma 
problem lösts av fabrikör Alfred Bergman härstädes för två månader sedan. 
Herr Bergman har för sina experiment använt en utombordsmotor och genom 
ihärdiga försök uppnått ett verkligt resultat. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-06-22/KJ) 

 
1918-06-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 96 (avskrift KJ): 
 Utdrag av Magistratens protokoll för den 21 innevarande juni föredrogs och 

framgick därav att, efter skedd sammanräkning för utseende av ledamot i 
Stadsfullmäktige efter avlidne Bankkamreraren Charles Fritiof Lidell, 
Försäkringsinspektören Herr Axel W. Christenson befunnits kunna bemälde 
Lidell närmast i röstetal och sålunda förklarats vald till Stadsfullmäktige för 
tiden t. o. m. 1918 års utgång. 
 
Sedan skrivelsen lästs, hälsade Herr Ordföranden den nyvalde ledamoten 
välkommen i fullmäktiges krets under uttalande av förhoppning om att hans 
kända intresse för allmänna angelägenheter måtte lända till samhällets fromma. 
 
Herrar Stadsfullmäktigeledamöter betygade sitt instämmande i denna hälsning 
genom att resa sig. 
Magistratens protokoll lades till handlingarna. 

 
1918-06-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 102 (avskrift KJ): 
 Stadsfullmäktige beslöto den 7 dennes att uppdraga åt Valkommittén att 

upprätta förslag å 1 revisor med 1 suppleant i Lysekils Järnvägsaktiebolag för 
år 1918 samt å 2 revisorer med 2 suppleanter där sammastädes för år 1919. 
 
Valkommittén hade enligt föreliggande protokoll till dylik revisor för år 1918 
föreslagit Försäkringsinspektören Axel W. Christenson, och till hans suppleant 
Stadskassören Axel Holmqvist samt att för år 1919 såväl revisorer som deras 
suppleanter omväljas. 
 
Stadsfullmäktige beslöto, att åt sitt ombud vid nämnda järnvägsbolags stämmor 
uppdraga att vid instundande bolagsstämma rösta i enlighet med detta förslag 
samt för att arvoden och övriga villkor för styrelseledamöter, revisorer och 
suppleanter bestämmas lika som de nuvarande. 

 
1918-06-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 107 (avskrift KJ): 
 Livsmedelsnämnden begärde genom föredragen skrivelse ett anslag av 600 

kronor för bestridandet av kostnaderna för ransonering av vissa 
beklädnadsvaror. 
 
Under tiden 1/5 – 31/12 detta år skulle 75 kronor per månad utgå som 
ersättning till den, som förestår denna ransonering. 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 54.docNyhetsbrev 54 20240420 © Per Stenros Sid 30 
 

 
Ärendet hade av Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka detta anslags 
beviljande och att beloppet för ändamålet upptages i 1919 års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla framställningen i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande. 

 
1918-06-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 110 (avskrift KJ): 
 Hälsovårdsnämnden begärde genom föredragen skrivelse om bekostandet av 

ytterligare 1 telefon till förste stadsläkaren. 
 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat skrivelsen till 
Drätselkammaren, som beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka denna 
begäran, och att beloppet Kronor 30:- för ändamålet detta år utgår för 
oförutsedda utgifter i årets stat, samt att för nästa år samma belopp upptages i 
1919 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla begäran i enlighet med 
Drätselkammarens yttrande däröver. 

 
1918-06-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 111 (avskrift KJ): 
 Drätselkammaren anhöll genom föredragen skrivelse om bemyndigande för ett 

pris av två (2) kronor och 85 öre per kvadratmeter eller cirka En (1) krona per 
kvadrataln få till Stenhuggaren Herr Sven Pettersson Ekblad försälja ett 
område, enligt bilagd kartskiss å cirka 85 kvadratmeter att tilläggas tomten till 
huset n:r 12 vid Bansviksgatan. 
 
Enligt föreliggande skrivelse hade Byggnadsnämnden godkänt förslaget till 
reglering av nämnda tomt enligt bilagda kartskiss samt tillstyrkt försäljning av 
det sålunda tillagda tomtområdet. 
 
Herr Bovik, som på grund av erhållna upplysningar ansåg det föreslagna priset 
för högt, yrkade, att detta måtte sättas till 50 öre per kvadrataln. 
Detta yrkande understöddes av Herrar Tinggren och Anders Isidor Jakobsson. 
 
Herr Sterner yrkade bifall till Drätselkammarens förslag i ärendet. 
Herr Berger och Wallén instämde i detta yrkande. 
 
Herr Löfgren yrkade, att priset sättes till 75 öre per kvadrataln. 
Herrar Bovik, Tinggren och Anders Isidor Jakobsson avstodo från sina 
yrkanden och förenade sig med yrkandet om ett pris av 75 öre per kvadrataln. 
 
Herr Ordföranden yrkade för formens skull avslag å tomtförsäljningen i fråga. 
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Då överläggningen förklarats avslutad, och Herr Ordföranden efter framställd 
proposition på bifall till vartdera av dessa 3:ne yrkanden, förklarat 
avslagsyrkandet vara med övervägande ja besvarat, begärdes votering. 
 
Sedan Herr Ordföranden därpå för huvudvoteringen uppstält avslagsyrkandet 
såsom ja-förslag och därefter för att utröna nej-förslag i samma votering 
framställt fråga om bifall till vartdera av yrkandena om 1 krona och om 75 öre 
samt därvid förklarat det senare yrkandet vara med övervägande ja besvarat, 
begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 
 
”Den, som i huvudvoteringen vill hava yrkandet om ett pris av 75 öre per 
kvadrataln såsom nej-förslag, röstar: ja; 
Den, det icke vill: röstar: nej; 
Vinner nej, hava Stadsfullmäktige beslutat att i huvudvoteringen uppställa 
yrkandet om 1 krona per kvadrataln såsom nej-förslag.” 
 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
Herrar Bovik, Ljungberg, Thorsson, Karlson, Löfgren, Tinggren, Anders Isidor 
Jakobsson, Brännberg och August Ferdinand Jakobsson: ja; 
men Herrar vice Ordföranden, Lindbom, Luckey, Mattsson, Sterner, Laurin, 
Löfving, Wallén, Hörman, Berger, Christenson och Ordföranden: nej. 
Med 12 nej- mot 9 ja-röster hade Stadsfullmäktige alltså beslutat att i 
huvudvoteringen uppställa yrkandet om 1 krona per kvadrataln såsom nej-
förslag. 
 
Slutligen framställde Herr Ordföranden följande voteringsproposition, som 
godkändes; 
”Den, som i huvudvoteringen vill bifalla avslagsyrkandet, röstar: ja;  
Den, som det icke vill, röstar: nej; 
 
Vinner nej, och nej-rösternas antal utgöra minst två tredjedelar av de avgivna, 
hava Stadsfullmäktige beslutat att bifalla Drätselkammarens förslag i ärendet.” 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade Herrar Bovik och 
Thorsson ja; medan de övriga närvarande 19 ledamöterna: nej. 
 
Med 19 nej- mot 2 ja-röster, alltså kvalificerad majoritet, hade 
Stadsfullmäktige beslutit att till bemälde Ekblad försälja nämnda tomtområde 
för ett pris av två (2) kronor och 85 öre per kvadrataln. 
[Anm PS: Dagens adress är Bansviksgatan 12A.] 

 
1918-06-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 112 (avskrift KJ): 
 Från Drätselkammaren hade följande skrivelse inkommit: 
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”Utdrag af protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde 
den 13 Juni 1918. 
Närvarande Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Bovik, Hörman 
och Thorsson samt Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 122. Vid Drätselkammarens sammanträde den 21 sistlidne maj förelåg 
ansökan från Herrar Robert Strandén, Axel och Robert Christenson m. fl. om 
att något snarast måtte göras för Konsullidens iståndsättande, och beslöt 
Drätselkammaren då att till Stadsingenjören överlämna ärendet till utredning. 
 
Sådan utredning förelåg nu innefattande tvänne alternativ, I 1.400 kronor och 
alternativ II 8.100 + 300 kronor för rörgravsfördjupning. Drätselkammaren, 
som ansåg nödvändigt, att nämnda trafikled förbättras, beslöt att ingå till 
Stadsfullmäktige med begäran om att i år få utföra arbetet i enlighet med alt. I 
samt förorda, att beloppet 1.400 kronor för ändamålet upptages i 1919 års 
utgifts- och inkomststat för uttaxering. 
 
Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygar  
AXEL HOLMQVIST.” 
Härjämte förelåg den i Drätselkammaren skrivelse nämnda utredningen. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens förslag i 
ärendet. 

 
1918-06-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 119 (avskrift KJ): 
 Livsmedelsnämnden begärde genom föredragen skrivelse ett anslag å femtusen 

(5.000) kronor att utgå under 2:dra hälften av innevarande år till lindring av de 
mindre bemedlades inom samhället levnadsvillkor. 
 
Herr Sterner yrkade bifall till framställningen, och att beloppet upptages i 1919 
års utgifts- och inkomststat för uttaxering samt föreslog, att 
Livsmedelsnämnden måtte söka erhålla ett anslag å 40.000 kronor ur 
dyrtidsfonden. 
 
Herrar Löfving och Brännberg understödde detta yrkande. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bevilja ifrågavarande anslag, och att 
beloppet för ändamålet upptages i 1919 års utgifts- och inkomststat för 
uttaxering. 
Tillika beslöto Stadsfullmäktige uppdraga åt Herr Ordföranden i 
Livsmedelsnämnden, Disponenten W. Reinhold, att till Konungen ingiva 
underdånig ansökan om erhållandet av bemälda bidrag ur dyrtidsfonden. 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
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1918-06-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 120 (avskrift KJ): 
 Herr Bovik påpekade de otillfredsställande förhållandena med 

utomhusskyltningen på våra gator samt framhöll, att något borde göras för att 
få denna sak ordnad. 
 
Herr Ljungberg instämde i detta uttalande, men föreslog, att frågan bordlägges 
till ett kommande sammanträde, vilket förslag av Stadsfullmäktige bifölls. 

 
1918-07-01 Lars Laurin startar ett försäljningsbolag, A/S Skandia Motor i Kristiania 

Bolaget blir ensamförsäljare i Norge och har agenter på alla för sjöfart och 
fiske viktiga platser. (Ernst Hörman, Lysekils Mekaniska Verkstad 1899-1919, sid 52-53) 
(Skandiaverken, sid 13) 

 

 
 
1918-07-10 Fotografiet visar Havsbadet. Fartygen på Gullmaren är troligen på plats för att 

fira Flottans dag. (Anna Wallin, Facebook: Vi som älskar Lysekil 2.0. 2022-05-16) 
 
1918-07-10 Utdrag ut Fredrik Nycanders bok Bohuslandia, Hembygdsskrifter Del VII 

Havsnäset - litet om Lysekil, dikten Honnör för flottan. 
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 Del 1 
 

Honnör för flottan! 
Vid Flottans Dag i Lysekil 10 juli 1918 

 
Västan och sol och ”Sverige” på redden, 
allas vår båt på den ljusblåabredden 
av det böljande Gullmargatt. 
Slik är synen jag såg häromdagen. 
Ned jag tillstranden gick och betagen 
lyfte till hälsning min sommarhatt. 

 

 
 Del 2 
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 Del 3 
 

 
 Del 4 
 

 
 Del 5 
 

 
 Del 6 
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 Del 7 
 
1918-07-27 Fel på kraftledningen hit till Lysekil har det varit ett par gånger på veckan. 

Senast onsdagens f.m. då även Uddevalla kom i samma fördömelse. En stolpe 
hade nämligen fallit omkull i närheten av Trollhättan och förorsakat stoppet. 
Den avdelning av Mekaniska Verkstaden härstädes, som för sitt arbete är 
beroende av högspänningen, har sålunda måst inställa arbetet stundtals nämnda 
dagar, som givetvis förorsakat svårigheter. Från kl. 3 i onsdags e.m. har 
emellertid linjen befunnit sig i fullgott skick igen. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-07-
27/KJ) 

 
1918-07-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 127 (avskrift KJ): 
 Drätselkammaren begärde bemyndigande att till Fru Augusta Backman för ett 

pris av åtta (8) kronor och 50 öre per kvadratmeter eller cirka tre (3) kronor per 
kvadrataln få försälja ett område A inom kvarteret Valen. 
 
Enligt bilagd kartskiss utgör arealen av det ifrågavarande området cirka 109 
kvadratmeter eller 480 kvadratalnar. 
 
Byggnadsnämnden hade tillstyrkt dylik försäljning. 
 
Då beslutet i ärendet fattades inom Drätselkammaren, hade Herr Ljungberg 
haft avvikande mening, då han förordat, att kammaren, med anmälan av 
ärendet till Stadsfullmäktige, måtte hemställa om att detsamma förklaras 
vilande i avvaktan på närmare prövning och godkännande av de ändringar i 
byggnadsbestämmelserna för Gamla staden, vilka Byggnadsnämnden gått i 
författning om att åstadkomma, och som avse att bibehålla stadsdelens 
nuvarande karaktär. 
 
Herr Sterner yrkade bifall till Drätselkammarens majoritetsförslag. 
 
Herr Bovik förordade, att sökanden skulle köpa även det bredvid A liggande 
området B. 
 
Herr Ljungberg framhöll, att han genom sin reservation velat ifrågasätta 
huruvida ej Stadsfullmäktige borde fatta ståndpunkt till förslaget rörande 
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tomtindelning och byggnadssätt vid Gamla Strandgatan, innan delvisa 
försäljningar ske. 
 
Herr Berger påpekade, att han en gång motionerat om ändrad indelning av 
kvarteren i Gamla staden för att tomterna bättre skulle kunna utnyttjas, men 
sade sig dock förlorat hoppet om att det kunde åvägabringas något bättre i detta 
fall. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg och Luckey uttalade önskvärdheten av att den av 
Drätselkammaren nu föreslagna försäljningen måtte anstå. 
 
Efter slutad överläggning beslöto Stadsfullmäktige att förklara ärendet vilande 
i avvaktan på vidare prövning och i enlighet med Herr Ljungbergs reservation. 

 [Anm PS: Änkan Augusta Backman, född Lycke, bor på dagens Gamla 
Strandgatan 41. Åter saknas kartskissen!] 

 
1918-07-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 128 (avskrift KJ): 
 Drätselkammaren anhöll genom nedanstående skrivelse om bemyndigande att 

till Fabrikören Herr Carl Cornér får försälja tomten n:r 1 inom kvarteret Valen. 
Utdrag av protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
25 juli 1918. 
Närvarande Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Ljungberg och 
Hörman samt Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 142. Från Fabrikören Herr Carl Cornér förelåg förnyad ansökan att inom 
kvarteret Valen få köpa ett område å 502,5 kvadratmeter, å vilket område 
sökandens fabriksbyggnad är belägen, och skulle nämnda område tillsammans 
med sökandens nuvarande tomt bilda tomt n:o 1 inom kvarteret Valen. 
 
Enligt föreliggande karta utgör det område, som sökanden således önskar 
förvärva, 502,5 kvadratmeter. 
 
Herr Cornér hade inhämtat Byggnadsnämndens utlåtande i ärendet, och hade 
denna myndighet däröver yttrat följande: 
 
”Efter en stunds överläggning beslöt Nämnden tillstyrka försäljningen i 
enlighet med regleringsförslaget under följande villkor: 
att undantag nu göres av den del av tomten, som är bebyggd med hus 
tillhörande Fröknarna Lindbom samt  
att nämnda tomtdel skall av Cornér inlösas, så snart han visar sig vara ägare av 
ifrågavarande byggnader eller eljest på annat sätt överenskommit med nämnda 
husägare, och då till minst samma pris, som kommer att åsättas övriga tomten.” 
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Härjämte förelåg skriftligt medgivande från Fröknarna Lindbom, att de lämna 
rätt för staden att till Herr Cornér försälja den del av kvarteret Valen, vilka av 
dem nu arrenderas, samt att de alltså avhända sig denna arrenderätt. 
 
Genom detta medgivande bortfaller således de av Byggnadsnämnden 
föreslagna villkoren. 
 
Drätselkammaren beslöt enhälligt att hos Stadsfullmäktige begära 
bemyndigande att till sökanden få försälja tomtområde för ett pris av nio (9) 
kronor och 25 öre per kvadratmeter eller cirka tre (3) kronor och 25 öre per 
kvadrataln. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 
Tätt utdraget betygar 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens ovanstående 
framställning. 
[Anm PS: Carl Cornér äger huset på Gamla Strandgatan 37 och systrarna 
Lindbom äger huset på Gamla Strandgatan 39.] 

 
1918-07-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 129 (avskrift KJ): 
 Drätselkammaren begärde bemyndigande att till Snickaren Herr Johan 

Amandus Johansson få försälja tomten till huset n:o 10 B Färgaregatan för ett 
pris av fem (5) kronor och 70 öre per kvadratmeter eller cirka två (2) kronor 
per kvadrataln. 
 
Byggnadsnämnden hade tillstyrkt denna försäljning, och utgör tomtarealen 
enligt föreliggande kartskiss cirka 440 kvadratmeter. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla denna begäran. 
[Anm PS: Johan Amandus Johansson bor alltså på Färgaregatan n:o 10B, 
dagens Färgaregatan 13.] 

 
1918-07-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 138 (avskrift KJ): 
 Genom Magistraten hade Länstyrelsen begärt yttrande över betänkandet om 

pensionsväsendets centralisering. 
 Stadsfullmäktige beslöto att remittera ärendet till Drätselkammaren. 
 
1918-07-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 139 (avskrift KJ): 
 Länstyrelsen hade genom Magistraten infordrat Stadsfullmäktiges yttrande 

över betänkandet med förslag till lagstiftning angående kommunala 
nybildningar. 
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 Stadsfullmäktige beslöto att remittera ärendet till Herr Ordföranden i 
Stadsfullmäktige och till Drätselkammaren. 

 
1918-07-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 140 (avskrift KJ): 
 Från Göteborgs och Bohus läns landsing Arbetsutskott förelåg skrivelse 

innehållande meddelande, att innan några åtgärder vidtagas, rörande 
uppförandet av epidemisjukhus i Lysekil, skulle först klarhet vinnas om 
lämplig tomt och tillräckligt med vatten kunde erhållas av Lysekils stad, och 
hade utskottet uppdragit åt sin ledamot Riksdagsmannen och Riddaren Oscar 
N. Olsson att med Lysekils stad träffa avtal rörande dessa angelägenheter. 

 
Herr Ordföranden meddelade, att han lämnat protokollsutdrag på de beslut 
Stadsfullmäktige redan i detta ärende fattat, och beslöto Stadsfullmäktige att 
efter detta meddelande uppdraga åt Drätselkammaren i frågan underhandla 
med Landstingets representant. 

 
1918-07-31 Lysekils Mekaniska Verkstads varv har till skeppare Ludvig Larsson, 

Grundsund, med flera, levererat ett nybyggt fiskefartyg 55 fot långt med insatt 
stark Lysekilsmotor. Fartyget heter MAJBLOMMAN och skall omedelbart 
utgå på storsjöfiske. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-07-31/KJ) 

 
1918-08-03 SKANDIAMOTORN är ovillkorligen den bästa. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-08-

03/KJ) 
 
1918-08-07 Ett eldsvådetillbud inträffade i Lysekil på tisdag f.m. i Elis Luckeys magasin 

vid Gamla Strandgatan. Man hade varit sysselsatt med trankokning, varvid 
elden från grytan fattat tag i taket. Brandkåren alarmerades och utryckte men 
var elden vid framkomsten släckt av tillstädeskommande personer. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-08-07/KJ) [Anm: Dagens adress är Gamla Strandgatan 33 / Norra 
Hamngatan 2.] 

 
1918-08-07 På Fridhems varv är för närvarande under byggnad ett motorlastfartyg av trä 

med 1.000 tons deplacement och med två motorer å vardera 175 hkr. Längden 
är 44 meter. Fartyget är det hittills största som byggts i Lysekil. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1918-08-07/KJ) 

 
1918-08-10 Idrottsföreningen Kamraterna ha beretts möjlighet att genom anordnande av 

lotteri söka ernå nödiga medel för att iordningställa idrottsplanen. Vi hänvisa 
till annons om de dragande vinsterna. Tombolan lotten har vinstutställning i 
lokalen Kungsgatan [n:o] 16, mitt emot Björsells bageri. Utställningen är 
öppen alla dagar 6-8 e.m. 
Köp lotter! Ni främjar därigenom idrotten. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-08-10/KJ) 
[Anm: Idrottsplanen är belägen i Pinnevik. Utställningslokalen är i dagens Kungsgatan 25.] 
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1918-09-10 Annons i Göteborgs Handels- och Sjöfartstidning: 
 Oljedistributionen till fiskarna. Fiskeexportnämnden har nu uppgjort med 

följande firmor att distribuera den för fisket avsedda oljan: Albert Magnusson, 
Göteborg; C.M. Widell, Marstrand; Carlson & Löfvings Eftr., Lysekil; 
Amandus Mattsson, Mollösund; Hjalmar Alexandersson, Bovallstrand; 
Kristian Dorthé, Fjällbacka; A. Rutgersson, Gravarna, och Konrad Kristensson, 
Strömstad. (Info via Peter Hedrén) [Carlson & Löfving har sin verksamhet på Gamla 
Strandgatan n:o 68, dagens Gamla Strandgatan 7A.] 
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1918-09-11 Annons i Göteborgs Handels- och Sjöfarts-Tidning: 
 Fiskare med båtar utan motorer har att inkomma till Statens Fiskeexportnämnd, 

Göteborg 4, med rekvisition för erhållande av totogen till lanternor och skall 
rekvisitionerna upptaga endera av distributörerna 

 Konrad Kristensson, Strömstad, 
 Kristian Dorthé, Fjällbacka, 
 Carlson & Löfvings Eftr., Lysekil, 
 A. Rutgersson, Gravarne, 
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 Amandus Mattsson, Mollösund, 
 Hjalmar Alexandersson, Bovallstrand, 
 C.M. Widell, Marstrand, eller 
 Albert Magnusson, Göteborg 
 som leverantör; jämte uppgift på båtnamn, båtnummer och det slag av fiske 

som bedrivs. 
 Göteborg den 7 september 1918. Statens Fiskeexportnämnd. (Info via Peter 

Hedrén) [Carlson & Löfving har sin verksamhet på Gamla Strandgatan n:o 68, dagens Gamla 
Strandgatan 7A.] 

 
1918-09-11 20.000 volt är sedan söndagen spänningen på kraftledningen till Lysekil. Sedan 

november i fjol då härvarande station blev färdig har spänningen varit blott det 
halva eller 10.000 volt, detta på grund av att arbetet med 
transformatorstationen i Uddevalla blivit fördröjd. Omkopplingen förlöpte utan 
mankemang vad Lysekil beträffar. Den utfördes av verkets egen personal. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-09-11/KJ) 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 150 (avskrift KJ): 
 Till förnyad behandling upptogs Herr Boviks i Stadsfullmäktige den 27 

sistlidne juni under § 120 väckta motion angående ett bättre ordnande av 
gatuskyltningen, och förelåg nu från motionären följande skrivelse i ärendet: 
 
Till 
Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Med anledning av min i Stadsfullmäktige den 27 sistlidne juni väckta motion 
angående föreskrifter rörande gatuskyltningen inom Lysekils stad avgiver jag 
härmed nedanstående förslag, och anhåller jag, att Herrar Stadsfullmäktige 
måtte taga detta förslag under övervägande för att därmed ingå till Magistraten 
med begäran om att dylika föreskrifter måtte stadgas med de ändringar och 
tillägg, som Magistraten kan finna nödiga. 
 
Förslag till föreskrifter rörande anbringande av skylt m. m. inom Lysekils stad: 
 
Skylt eller annat föremål, som till anvisning för allmänheten utsättes, må ej 
anbringas så, att den hindrar gatubelysningen eller länder till men eller 
förbigående, ej heller utan Magistratens tillstånd, efter Byggnadsnämndens 
hörande, anbringas annorstädes än å byggnad. 
 
Med avseende på skyltar vid gata eller annan allmän trafikled skall därjämte 
följande lända till efterrättelse: 
 
Skylt skall säkert fastgöras; 
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Skylt må ej sättas lägre än 2½ meter från marken och får icke framskjuta mer 
än ½ meter från husvägg eller plank; dock att Magistraten, sedan 
Byggnadsnämnden hörts, på därom i särskilt fall gjord framställning, äger att, 
på grund av skylts form eller beskaffenhet, medgiva längre utsprång. 
 
På hustak eller planks överkant må skyltar icke uppsättas med mindre 
Magistraten, efter Byggnadsnämnden hörande, därtill meddelar tillstånd. 
 
Befinnes skylt medföra synnerlig vanprydnad, äger Magistraten, efter att hava 
hört Byggnadsnämnden, förorda om skyltens borttagande eller förändring inom 
utsatt tid samt förbjuda att den åter uppsättes oförändrad; och lände i ty fall, till 
efterrättelse vad Magistraten härutinnan beslutar; 
 
I benämningen skylt innefattas här ovan skyltens fästen jämte dess övriga 
tillbehör; 
 
Beträffande skyltar, som redan äro uppsatta, skola ovanstående föreskrifter 
lända till efterrättelse från och med den 1 januari 1919. 
 
Solskärm för fönster eller dörr åt gatan eller annan allmän plats må ej 
anbringas annorlunda, än att densamma fullt nedfälld 45 centimeter från 
ytterväggens yta till varje sin del har en höjd av minst 2.1 meter från marken. 
 
Lysekil den 9 september 1918. 
ALFRED BOVIK. 
 
Sedan skrivelsen lästs, yttrade sig följande talare i ärendet: 
 
Herr Bovik förordade bifall till sitt förslag, men att frågan beträffande vite mot 
dylika ordningsföreskrifters överträdelse tages av Magistraten under 
övervägande. 
 
Herr Löfgren: att förordningen ej så snart borde träda i kraft som föreslagits, 
utan att saken fine åtminstone tills vidare bero. 
 
Herr Berger ansåg och den föreslagna övergångstiden för knapp samt yrkade 
årendets remiss till Magistraten och Byggnadsnämnden.  
 
Herr Borgmästaren Sundberg. Om i sådana ordningsföreskrifter böter stadgas, 
böra föreskrifterna fastställas av Konungens Befallningshavande. 
 
Herr Ljungberg föreslog att Herrar Bovik och Civilingenjören Konell skulle 
utses såsom kommitterade för att söka intressera stadens affärsmän för 
trevligare skyltanordningar samt hänvisade till tvenne av Fröken Brita 
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Stenström och i Stadsfullmäktiges sessionsrum anslagna ritningar till 
konstnärliga skyltar. 
Hade dock intet emot den föreslagna remissen. 
 
Stadsfullmäktige beslöto efter slutad överläggning att bifalla remissyrkandet. 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 152 (avskrift KJ): 
 Stadsfullmäktige beslöto vid sitt sammanträde den 30 sistlidna juli att till 

Drätselkammaren för dess yttrande överlämna betänkandet angående 
pensionsväsendets centralisering. 
 
Drätselkammaren, som för sin del ej funnit anledning yttra sig i berörda fråga, 
hade beslutat att till Stadsfullmäktige överlämna ärendet utan att yttra sig över 
detsamma. 
Herr Sterner yrkade, att Stadsfullmäktige icke måtte avgiva något yttrande i 
ärendet, då frågan gällde huvudsakligen statens tjänstemän. 
Stadsfullmäktige beslöto att bifalla detta yrkande. 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 153 (avskrift KJ): 
 Vid Stadsfullmäktiges sammanträde den 30 sistlidne juli beslöts att till Herr 

Ordföranden i Stadsfullmäktige och till Drätselkammaren för upprättandet av 
förslag till yttrande remittera betänkandet med förslag till lagstiftning angående 
kommunal nybildning. 
 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade avgivit följande, nu föreliggande 
yttrande i ärendet: 
 
Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Lysekils Stadsfullmäktige erkänna villigt det goda arbete Kommitterade 
nedlagt såväl att underlätta de på grund av den ekonomiska utvecklingen m. m. 
alltjämt nödvändiga territoriella förändringarna i kommunalt, juridiciellt, 
administrativt och ecklesiastikt avseende som att skapa fasta former för sådana 
införlivningar och nya enheter för vissa administrativa uppgifter och hava i 
stort sett intet att invända mot, att detta förslag lägges till grund för lagstiftning, 
men kunna dock i detta sammanhang ej underlåta att fästa uppmärksamhet å 
nödvändigheten av tidsbegränsning i fråga om fordran för de oguldna 
kommunalutskylder, som den inkorporerade kommunen skall övertaga som 
tillgång. (…) 
 
Känt är nämligen, huru sådana obetalta utskylder år från år för att giva 
budgeten ett bättre utseende uppföras i densamma som tillgångar, låt vara 
osäkra, ehuru säkerheten för, att de icke komma att betalas, obestridligen är 
tillsammans ej minst hos myndigheterna själva. 
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Här måste alltså införas en bestämmelse om allra högst tre års oguldna 
utskylder, vilken begränsning också kan anses stå i godt sammanhang med 
frågan om ordnandet av reglerna för röströttens utövning vid kommunens 
delning, såframt ej införlivningen skall stranda på det, som kommittén just 
velat undvika, nämligen dyrheten. 
 
Lysekil den 15 augusti 1918. 
FRITZ LÜSCH. 
 
Drätselkammaren hade beslutit att hos Stadsfullmäktige instämma i detta 
utlåtande och förorda dess antagande av Stadsfullmäktige såsom deras eget 
yttrande i ärendet, vilket och blev Stadsfullmäktiges beslut. 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 154 (avskrift KJ): 
 Genom Magistraten hade från stadens befattningshavare inkommit begäran om 

ytterligare krigstidstillägg för innevarande år samt om krigstidstillägg och 
krigstidshjälp för år 1919. 
 
Ärendet hade av Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren för dess yttrande. 
Härjämte förelågo även de i Drätselkammarens skrivelse nämnda övriga 
handlingarna i ärendet. 
 
Drätselkammarens yttrande i frågan var av följande lydelse: 
Utdrag av protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
31 augusti 1918. 
Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Bovik, Ljungberg 
och Hörman samt Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 162. Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade till Drätselkammaren för dess 
yttrande remitterat stadens befattningshavares genom Magistraten inkomna 
ansökan om ytterligare krigstidstillägg under innevarande år samt om 
krigstidstillägg för år 1919. 
 
Framställningen innehöll i huvudsak följande 
1) Krigstidsstillägget för andra hälften av innevarande år fastställdes till 15 
procent å årliga kontanta löneförmåner och beklädnadsersättning, således icke 
å förut beviljat krigstidstillägg eller sportler.  
2) Då en och samma person innehar flera befattningar i stadens tjänst, beräknas 
krigstidsprocenten å löneförmånernas sammanlagda belopp. 
3) om befattningshavare har sin huvudsakliga sysselsättning i stadens tjänst, 
och sammanlagda löneförmånerna uppgå till minst 1.000 kronor, utgår 
krigstidstillägget med minst 300 kronor. 
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4) Från dessa bestämmelser undantagas rådmännen och extra rådmannen, som 
böra erhålla ett extra lönetillägg för 1918, de förra å 200 kronor och den 
sistnämnde å 100 kronor. 
 
I fråga om år 1919 hemställes, att krigstidstillägg och krigstidshjälp måtte utgå 
i enlighet med samma grunder, som äro eller bliva för statens befattningshavare 
fastställda dock med följande avvikelser: 
 
att då en och samma person innehar flera befattningar i stadens tjänst 
krigstidstillägget beräknas å löneförmånernas sammanlagda belopp. 
 
att de extra poliskonstaplarnas krigstidstillägg utgår med minst samma belopp, 
som nu utgår och ytterligare föreslagits för i år. 
 
samt att krigstidshjälpen för alla befattningshavare, som taxerats till inkomst- 
och förmögenhetsskatt för ett belopp av högst 4.000 kronor, bestämmes till 120 
kronor för hustru eller husföreståndarinna och 60 kronor för varje barn under 
15 år eller vilket ej kan sig själft försörja. 
 
Enligt bifogade tablåer skulle det ytterligare krigstidstillägget för detta år 
uppgå till 15.996 kronor samt i krigstidstillägg, krigstidshjälp och grundplåt för 
år 1919 till 33.405 kronor. 
 
I förstnämnda belopp är årets krigstidstillägg för folkskolans lärarekår och de 
båda vaktmästarna innefattat och utgör 5.892 kronor. 
 
Härtill kommer för i år av Herr kyrkoherden Fritz Lüsch i egenskap av 
ordförande i styrelsen för kommunala mellanskolan för ifrågavarande skolas 
lärarekår föreslaget krigstidstillägg med kronor 737:50. 
 
Herr Ljungbergs vid Stadsfullmäktiges sammanträdet den 30 sistlidne juli till 
Drätselkammaren m. fl. myndigheter remitterade motion om ett extra 
dyrtidstillägg för andra hälften av detta år å 300 kronor till ordinarie 
poliskonstaplar m. fl. 100 kronor till extra poliskonstaplar och 200 kronor till 
de tvenne vaktmästarna i folkskolan, allt per man, ansågs nu sammanfalla med 
ovannämnda ärende och behandlades därför ej särskildt. 
 
Härjämte förelågo uppgifter som beviljade dyrtidstillägg i åtskilliga andra 
städer samt diverse redogörelser över de rådande dyrtidsförhållandena. 
 
Tillika hade framställningar om löneregleringar framkommit från följande: 
 
De ordinarie poliskonstaplarna om grundlönens höjande till 1.500 kronor med 
3 ålderstillägg å vartdera 200 kronor. 
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De extra poliskonstaplarna om 100 procent höjning av lönen eller från 360 till 
720 kronor samt beklädnadsersättning till 100 kronor. 
 
Hälsovårdstillsyningsman Ehnberg att grundlönen måtte höjas till 1.900 kronor 
med 3 ålderstillägg å vartdera 200 kronor, och att beklädnadsersättning blir lika 
med polisens. 
 
Arbetsförman Hellby om lönens höjande till 2.100 kronor. 
 
Brandkorpral Nordmark om grundlönens höjande till 1.500 kronor med 
bibehållande av nuvarande ålderstillägg, samt att beklädnadsersättning höjes 
till 250 kronor. 
 
Folkskolans båda vaktmästare att deras grundlön höjes från 700 till 1.000 
kronor. 
 
Vid behandlingen av ovanstående ärende voro undertecknad, sekreterare och 
Stadsingenjör Lundgren ej närvarande. 
 
Protokollet för denna paragraf fördes av Herr Ordföranden. 
 
Vid granskning av kommitterades förslag anmärktes att i detsamma var 
medtaget krigstidstillägg m. m. för Fattigvårdsstyrelsens ombudsman och 
redogörare, Fattigvårdens tillsyningsman, Hälsovårdsnämndens sekreterare, 
Brandchefen, vice Brandchefen, Tillsyningsmannen å Grötö, 
Pensionsnämndens ordförande, Hamnstyrelsens sekreterare, Vattenstyrelsens 
sekreterare och Stadsfullmäktiges sekreterare. 
 
Då emellertid dessa befattningar dels äro förtroendeuppdrag och dels bisysslor 
och således ej kunna hänföras till hos staden fast anställda tjänstemän, fann 
Drätselkammaren ej skäl föreligga för krigstidstilläggs beviljande i dessa fall, 
varför de ej heller medtagits i det av Drätselkammaren upprättade, här nedan 
nämnda förslaget. 
 
Likaså har krigstidstillägg m. m. strukits för Sotaremästaren, då 
Drätselkammaren ansåg att hans huvudinkomster, baserade på sotning enligt 
taxa, om ökning är nödig, bör ordnas på annat sätt. 
 
Med hänsyn till biträdet Bergqvist å Elektricitetsverket, så ansåg 
Drätselkammaren att denna befattning bör avlönas med högst 1.500 kronor, 
och kunde därför ej föreslå något tillägg i detta fall. 
 
Vidare ansågs att vaktmästarna Högberg och Knutsson med sina extra 
inkomster och förmåner icke böra i förslaget medtagas.  
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Angående stadsläkarna, som från och med innevarande år tillerkänts tillfällig 
löneökning, fann kammaren ej skäl föreligga för krigstidstilläggs beviljande. 
 
För Rådmännen ville Drätselkammaren hos Stadsfullmäktige förorda den 
föreslagna tillfälliga löneförbättringen för år 1918 av 200 kronor till var och en 
av de ordinarie och av 100 kronor till den extra samt att från och med den 1 
januari 1919 de ordinarie erhålla var och en 500 kronor och den extra 200 
kronor i lön, dock utan tillerkännande av krigstidstillägg för sistnämnda år. 
 
Sedan kommitterades förslag om tillfälligt krigstidstillägg med 15 procent å 
avlöningen för år 1918 genomgåtts, beslöt kammaren, dock med förenämnda 
undantag och enligt av kammaren särskilt uppgjort och här bifogat förslag att 
hos Stadsfullmäktige enhälligt tillstyrkta framställningen tillika med de av Herr 
Kyrkoherden Fritz Lüsch för kommunala mellanskolans lärare föreslagna 
krigstidstilläggen under samma tid. 
 
Stadens utgift i detta fall belöper sig till kronor 15.058. 
 
Kommitterades framställning innefattade även krigstidstillägg m. m. under år 
1919 på villkor och grunder, som staden för sina befattningshavare nu 
fastställt. 
 
Drätselkammaren beslöt likaledes enhälligt att, med iakttagande av förut 
berörda undantag hos Stadsfullmäktige tillstyrka även sistnämnda 
framställning på sätt som Drätselkammarens ovannämnda förslag utvisar och i 
huvudsaklig överensstämmelse med de grunder, som nu gälla för statens 
befattningshavare samt med villkor, att de under detta år utgående 
krigstilläggen för kommande året bortfalla. 
 
Stadens utgifter för dessa krigstidstillägg m. m. för år 1919 skulle alltså enligt 
Drätselkammarens förslag uppgå till kronor 28.706.  
 
Sammanlagda utgifterna för berörda ändamål skulle alltså utgöra kronor 
43.764, och beslöt Drätselkammaren hos Stadsfullmäktige förorda att detta 
belopp upptages i 1919 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 
 
Det antecknades att krigstidstillägg, evad det avser folkskolan och kommunala 
mellanskolan, endast är beräknat för innevarande år.  
 
Den av polismännen m. fl. begärda löneregleringen beslöt Drätselkammaren att 
hos Stadsfullmäktige avstyrka på grund av den nu av Drätselkammaren således 
tillstyrkta dyrtidsregleringen.  
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Vad beträffar tillsättandet av en lönenämnd, såsom stadens befattningshavare i 
sin skrivelse föreslagit, så ansåg Drätselkammaren en sådan obehövlig och 
beslöt därför att hos Stadsfullmäktige av styrka denna förslag. 
 
För att Hamnstyrelsen måtte kunna yttra sig över sådant krigstidstillägg m. m. 
som rörde hamnen, beslöt Drätselkammaren att remittera denna del av ärendet 
till bemälda styrelse. 
 
Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST 
Rätt utdraget från det justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST.” 
 
Hamnstyrelsen hade och för sin del i enlighet med föreliggande 
protokollsutdrag tillstyrkt ifrågavarande tillägg för hamnkaptenen och 
hamnlotsen. 
 
Sedan skrivelserna i ärendet lästs, genomgicks först punkt för punkt 
Drätselkammarens förslag beträffande krigstidstillägg för andra hälften av 
innevarande år, och beslöto Stadsfullmäktige utan diskussion att bifalla detta 
förslag i oförändrat skick. 
 
I beslutet innefattades även krigstidstillägg för sista hälften av detta år åt 
lärarekårerna i folkskolan och kommunala mellanskolan med de belopp, som 
framgå av Drätselkammarens nyssnämnda förslag. 
 
Det belopp, som för ändamålet skulle uttaxeras under år 1919 uppgår till 
13.198 kronor sedan från ursprungliga beloppet kronor 15.058 avdragits kronor 
1.860, varav för hamnen 390 och för elektricitetsverket 1.470 kronor, då dessa 
inrättningar själva skola gällda kostnaderna för ifrågavarande krigstidstillägg 
till sina respektive befattningshavare.  
 
Härefter genomgicks ävenledes punkt för punkt Drätselkammarens förslag till 
krigstidstillägg för år 1919. 
 
Herr Löfgren yrkade, att denna del av ärendet måtte remitteras till en sådan 
lönenämnd, som i befattningshavarnes skrivelse nämnts, samt bordläggas i 
avvaktan på dylik nämnds utlåtande.  
Talaren motiverade sitt yrkande med, att ifrågavarande tillägg borde fördelas 
mera med hänsyn till befattningshavarnes behov. 
 
Herr Sterner ansåg däremot, att frågan är så ytterst väl utredd, att något 
uppskov med dess avgörande ej alls vore nödigt. Man hade ju utgått från i 
huvudsak samma principer, som staten tillämpat, och det vore nog svårt att för 
närvarande finna någon bättre grund för fördelningen av de tillägg, som här 
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avses. Yrkade bifall till Drätselkammarens förslag i ärendet samt till att ärendet 
avgöres i dag. 
 
I samband med att detta ärende framhöll talaren önskvärdheten av, att 
Polisnämnden måtte avstyrka tillsättandet av den vakanta ordinarie 
konstapelbefattningen, så och att nämnden ej heller borde taga under 
övervägande att inrätta en överkonstapeltjänst. 
 
Herr Löfgren föreslog nu, att om frågan om krigstidstillägg m. m. för år 1919 
genast avgöres, Stadsfullmäktige dock inte måtte bevilja Stadsfiskal Sandell 
någon grundplåt för nämnda år, då denne befattningshavare med sina stora 
inkomster ej vore i behov av dylikt tillägg. 
 
Efter slutad överläggning beslöto Stadsfullmäktige utan votering att bifalla 
Drätselkammarens förslag till krigstidsersättning och krigstidshjälp samt 
grundplåt för stadens befattningshavare under år 1919 med den av Herr 
Löfgren föreslagna ändringen beträffande grundplåt för Stadsfiskal Sandell. 
 
Beloppet för detta ändamål uppgår till 21.680 kronor sedan från det av 
Drätselkammaren ursprungligen föreslagna beloppet 28.706 kronor avdragits 
7.026 kronor varav för hamnen 1.593 kronor, för elektricitetsverket 5.068 
kronor, då dessa inrättningar själva skola gälda kostnaderna för ifrågavarande 
tillägg åt sina befattningshavare, och för den indragna grundplåten till 
Stadsfiskal Sandell 365 kronor. 
 
Sammanlagda beloppet för krigstidstillägg m. m. som i hela detta ärende avses 
uppgår för åren 1918 och 1919 således till 34.878 kronor, vilken summa i 
enlighet med Drätselkammarens förord skall upptagas i 1919 års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering. 
 
På förslag av Herr Sterner beslöto Stadsfullmäktige att utbetala krigstidstillägg 
för andra hälften av innevarande år med hälften den 1 oktober och hälften den 
1 december samt beträffande år 1919 att krigstidstillägg, krigstidshjälp och 
grundplåt utbetalas månadsvis i förskott i likhet med lön. 
 
De sålunda beviljade krigstidstilläggen m. m. för stadens befattningshavare 
innefattas i denna Bilaga N:o 10 1918. 
[Anm PS: För intresserade av innehållet i denna bilaga 10, hänvisar jag till 
Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll från 1918.] 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 155 (avskrift KJ): 
 Från Herr Berger hade nedanstående motion inkommit: 

 
Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
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Till Dispensärnämndens förfogande har Stadsfullmäktige anslagit ett belopp av 
10 öre för varje mantalsskriven person, att användas till understöd åt fattiga 
och sjuka inom staden. Beloppet för 1917 och 1918 är emellertid redan använt, 
vilket har sin grund i de höga pris på alla varor, som nu råda. Då nämnden 
således för återstående delen av året icke har något till understöd åt fattiga 
tuberkelsjuka i Lysekil, tillåter jag mig föreslå: 
att Stadsfullmäktige för 1918 anslå ett ytterligare belopp av 300 kronor att 
användas till understöd åt fattiga tuberkelsjuka från Lysekil vid 
dispensärnämndens verksamhet. 
 
Lysekil den 21 augusti 1918. 
RAGNAR BERGER. 
 
Motionen hade av Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som beslutat, att hos Stadsfullmäktige tillstyrka beviljandet 
av detta anslag att utgå av medel anslagna för oförutsedda utgifter i årets stat. 
 
På yrkande av Herr Sterner beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
motionen i enlighet med Drätselkammarens yttrande. 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 156 (avskrift KJ): 
 Genom föredragen skrivelse anhöll Hälsovårdsnämnden om beviljandet av ett 

tilläggsanslag å kronor 11.000 till sundhetsvårdens för innevarande år. 
 
Tillika hade Hälsovårdsnämnden föreslagit, att taxan för vård av epidemisjuka 
från annan ort måtte höjas till kronor 4:50 per dag. 
 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, som avgivit följande yttrande däröver: 
 
Utdrag ur protokollet, hållet vid Drätselkammaren i Lysekil sammanträde den 
10 September 1918. 
Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Bovik, Ljungberg 
och Mattsson samt Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad sekreterare. 
 
§ 174. Herr ordföranden i Stadsfullmäktige hade till Drätselkammaren för dess 
yttrande remitterat Hälsovårdsnämndens begäran om beviljandet av ett 
tilläggsanslag å 11.000 kronor till sundhetsvården för innevarande år. 
 
Tillika hade Hälsovårdsnämnden föreslagit, att taxan för vård av epidemisjuka 
från annan ort skulle höjas till 4:50 per dag. 
 
Med anledning härav beslöt Drätselkammaren att hos Stadsfullmäktige 
tillstyrka beviljandet av det begärda tilläggsanslaget, och att mellan för detta 
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ändamål under detta år anskaffas medelst upplåning för att upptagas i 1919 års 
utgifts- och inkomststat för uttaxering samt att avgiften för sjuka å 
epidemisjukhuset, vilka äro från annan ort, höjes till kronor 5:50 per dag från 
och med den 15 dennes, läkarearvodet oberäknat, då Drätselkammaren fann det 
av Hälsovårdsnämnden föreslagna arvodet å kronor 4:50 per dag för lågt att 
täcka stadens kostnader för sådan sjukhusvård. 
 
I anslutning till ovanstående ärende och med hänsyn till den i staden alltmera 
tilltagande, svåra difteriepidemin beslöt Drätselkammaren hos 
Stadsfullmäktige framhålla, att Stadsfullmäktige måtte för Hälsovårdsnämnden 
betona, att de allra kraftigaste och mest genomgripande åtgärder omedelbart 
måtte vidtagas för begränsandet av bemälda epidemi. 
 
På grund av det begränsade utrymmet på epidemisjukhuset ansåg 
Drätselkammaren, att Stadsfullmäktige för Hälsovårdsnämnden måtte 
framhålla även den stora vikten av efterlevnaden av Stadsfullmäktiges 
föreskrifter enligt beslut av den 20 nov. 1917 under § 170 i protokollet 
angående att främmande patienter å nämnda sjukhus ej få intagas annat än från 
Lyse socken och endast i enstaka särskilt trängande fall från andra orter. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Stadsfullmäktige beslöto utan votering att bevilja ifrågavarande tilläggsanslag 
samt att i enlighet med Drätselkammarens förslag bestämma avgiften för 
epidemisjuka från annan ort till kronor 5:50 per dag, läkarearvodet oberäknat, 
och att denna förhöjda avgift skall tillämpas från och  med den 15 dennes. 
 
Tillika beslöto Stadsfullmäktige att bifalla Drätselkammaren övriga 
framställning rörande epidemisjukvården. 
 
I Hälsovårdsnämndens bemälda skrivelse anmäldes, att nämnden såsom sin 
ledamot i den av Stadsfullmäktige beslutade kommittén för utredning om 
stadens epidemisjukvård valt Herr Borgmästaren Axel Sundberg. 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 157 (avskrift KJ): 
 Från Drätselkammaren förelåg följande skrivelse: 

 
Utdrag av protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
29 augusti 1918. 
Närvarande: Herrar Ordföranden, Wallén, Bovik, Mattsson, Ljungberg och 
Hörman samt Stadsingenjören Lundgren. 
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Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 175. Vattenstyrelsen begärde genom föredragen skrivelse, att 
Drätselkammaren måtte hos Stadsfullmäktige förorda upptagandet av ett lån å 
250.000 kronor för täckandet av kostnaderna för expropriation av mark för 
vattenverket samt för detsammas utvidgning och komplettering. 
 
Drätselkammaren beslöt att hos Stadsfullmäktige anmäla ärendet, så att 
detsamma kan ligga på Stadsfullmäktiges bord tills Drätselkammaren utarbetat 
hela planen för upptagandet av lån i enlighet med det uppdrag, 
Drätselkammaren av Stadsfullmäktige erhöll enligt beslut den 30 sistlidne juli 
under § 135 i protokollet. [Anm PS: § 135 är ej medtagen i Lysekils Kalendarium.] 
 
Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från den justerade protokollet; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Herr Laurin yttrade, att beloppet kan anses stort, men att det dock är 
välbehövligt, helst man tagit i beräkning, att vattenverket under de närmaste 
fem åren kommer att draga en sådan kostnad. 
 
Stadsfullmäktige beslöto att i enlighet med Drätselkammarens förslag 
bordlägga ärendet, tills hela planen för ordnandet av stadens lån föreligger. 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 160 (avskrift KJ): 
 Genom Magistraten hade från Länsstyrelsen begärts yttrande över en skrivelse 

till Konungen om eventuell omarbetning av skjutsstadgan. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg ansåg, att Lysekils Stadsfullmäktige ej hade 
någon orsak att yttra sig i berörda avseende. 
 
Herr Ordföranden delade även denna uppfattning, synnerligen som Lysekil har 
en järnväg löpande parallellt med den enda landsvägen till staden. 
 
Herr Sterner framhöll, att meningen med skrivelsen vore att få till stånd en 
sådan omarbetning av skjutsstadgan att läkare och ämbetsmän i tjänsteärenden 
skulle äga företräde till skjuts framför andra. 
 
Stadsfullmäktige beslöto göra det uttalande, att sådana förhållanden icke här 
föreligga, som kunna föranleda till något särskilt yttrande i frågan. 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 161 (avskrift KJ): 
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 Fattigvårdsstyrelsen hade inkommit med begäran om ett tilläggsanslag under 
innevarande år om 6.600 kronor för utförandet av en tillbyggnad till 
fattigvårdens tuberkulossjukhem, beläget vid Blekegatan n:o 7. 
 
Ärendet hade av Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som beslutat att bordlägga ärendet. 
 
Drätselkammarens skrivelse i ärendet innehöll följande. 
 
”Att det först borde utredas, huruvida inga andra möjligheter förefinnas för 
beredandet av utrymme åt fattiga tuberkelsjuka, exempelvis i fattighuset, innan 
staden nedlägger en så dyrbar kostnad på att reparera ett gammalt hus, som 
ändå icke för sitt ändamål bleve tillfredsställande samt att till nämnda kostnad 
av 6.600 kronor skulle komma även utgifter för inredning och målning med ett 
belopp, som ej fixerats, och vilket skulle utgå av arvsmedel till före detta 
understödstagare i Lysekil, en sak som Drätselkammaren emellertid ej ansåg 
fastställd.” 
 
På grund av anförda skäl hade således Drätselkammaren beslutat att bordlägga 
ärendet. 
 
Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig: 
 
Herr Ordföranden lämnade en utförlig redogörelse av frågans läge och framhöll 
nödvändigheten av denna tillbyggnad, och att det ej blev någon förlust att nu 
utföra densamma. 
Föreslog att Stadsfullmäktige redan nu måtte fatta beslut i ärendet i enlighet 
med Fattigvårdsstyrelsens framställning. 
 
Herrar Tinggren, Berger och Thorsson förordade och bifall till förslaget. 
 
Herrar Laurin, Bovik, Mattsson och vice ordföranden yrkade ärendet 
bordläggning. 
 
Herr Anders Isidor Jakobsson talade för bifall till fattigvårdsstyrelsens begäran, 
men hade intet emot ärendets bordläggning. 
 
Herr Ljungberg ansåg, att Drätselkammaren bort avgiva ett verkligt yttrande i 
ärendet, innan detsamma hade förelegat till avgörande i Stadsfullmäktige. 
 
I enlighet med Stadsfullmäktiges arbetsordning bordlades ärendet. 
[Anm PS: Dagens gatuadress är Blekegatan 8.] 

 
1918-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 163 (avskrift KJ): 
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 Från Verkställande utskottet för åstadkommande av järnväg Trollhättan – 
Färgelanda – Bullaren hade skrivelse inkommit med begäran om, att 
Stadsfullmäktige måtte bevilja ett anslag å 1.500 kronor i och för undersökning 
av järnvägens sträckning Smedberg – Färgelanda – Mellerud. 
 
Ärendet hade av Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige remitterats till 
Drätselkammaren, som enligt protokollsutdrag av den 29 sistlidne augusti yttrat 
följande: 
 
”Drätselkammaren beslöt under § 144 den 25 sistlidne juli att till Herr 
Borgmästaren Sundberg för hans yttrande överlämna den av Herr Ordföranden 
i Stadsfullmäktige till Drätselkammaren remitterade skrivelsen från 
Verkställande Utskottet för åstadkomandet av järnväg Trollhättan – Färgelanda 
– Bullaren. 
 
Herr Borgmästaren Sundberg hade såsom utlåtande i ärendet överlämnat 
Lysekils Järnvägsaktiebolags Styrelses svar å en liknande framställning till 
bolaget samt föreslagit, att Stadsfullmäktige måtte bordlägga ärendet. 
 
Drätselkammaren beslöt att hos Stadsfullmäktige förorda bifall till 
Järnvägsstyrelsens förslag om bordläggning.” 
 
Stadsfullmäktige beslöto att bordlägga ärendet. 

 
 
1918-09-14 Gjuteriarbetarstrejken på Mekaniska Verkstaden fortgår ännu men sedan någon 

tid är dock försök i görningen att söka åstadkomma en uppgörelse. 
Förhandlingar har förts här i Lysekil och Göteborg fast utan resultat. På lördag 
14 dennes torde förliknings-mannen vid sammanträde med parternas ombud i 
Göteborg försöka åstadkomma en lösning av konflikten. (Nya Lysekils-Kuriren, 
1918-09-14/KJ) 

 
1918-09-18 Elektriska verket i Lysekil annonserar efter en övermontör kompetent att leda 

och utföra alla slags elektriska installationsarbeten och ledningsbyggnader. 
(Nya Lysekils-Kuriren, 1918-09-18/KJ) 

 
1918-09-21 Den livligt trafikerade konsulliden har på sistone fått en ganska god 

uppsnyggning med stensättning, trottoar och rännsten. Arbetet har utförts av 
stadens eget folk. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-09-21/KJ) 

 
1918-09-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 168 (avskrift KJ): 
 Det vid sammanträdet den 12 innevarande september under § 161 bordlagda 

ärendet, Fattigvårdsstyrelsens begäran om ett tilläggsanslag under innevarande 
år å 6.600 kronor för utförandet av en tillbyggnad till fattigvårdens 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 54.docNyhetsbrev 54 20240420 © Per Stenros Sid 56 
 

tuberkuloshem, beläget vid Blekegatan n:o 7, upptogs nu till förnyad 
behandling. 
 
Från Drätselkammaren förelåg nu följande yttrande i ärendet:  
 
Utdrag av protokollet, hållet vid Drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
23 September 1918. 
Närvarande: Herrar Ordföranden, Wallén, Björsell, Bovik, Ljungberg och 
Löfving samt Stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 177. Till förnyad behandling upptogs det under § 172 den 19 dennes av Herr 
Ordföranden i Stadsfullmäktige till Drätselkammaren remitterade ärendet, 
Fattigvårdsstyrelsens begäran om ett tilläggsanslag om 6.600 kronor till 
utförande av en tillbyggnad till fattigvårdens tuberkulossjukhem, beläget vid 
Blekebacken n:o 7. 
 
Efter slutad överläggning beslöt Drätselkammaren enhälligt att hos 
Stadsfullmäktige avgiva följande yttrande i ärendet: 
 
Att Stadsfullmäktige måtte låta ärendet tills vidare bero i avvaktan på dels att 
kunna förvärva det i närheten av bemälda sjukhem belägna Strandbergska 
huset, vilket förvärv bör vara fördelaktigare än att göra den beramade 
tillbyggnaden, dels att se huruvida staden kan för dylik tuberkulosvård taga det 
nuvarande epidemisjukhuset i bruk, sedan genom landstingens försorg 
länsepidemisjukhus här byggts. 
 
Drätselkammaren vill tillika för Stadsfullmäktige framhålla följande 
synpunkter i tillbyggnadsfrågan: 
 
Att alldeles för litet utrymme vinnes med hänsyn till den blivande stora 
kostnaden, som säkerligen kommer att med åtskilliga tusentals kronor överstiga 
de föreslagna 6.600 kronor, innan tillbyggnaden blir komplett färdig; 
 
Att lokalen skulle bliva mindre lämplig för sitt ändamål, då den komme att 
bliva kall, fuktig och sakna tillräckligt med sol samt att, med blick på 
framtiden, den snart även skulle lämna otillräckligt utrymme. 
 
Drätselkammaren kunde ej heller finna ärendet fordra ett så brådskande 
avgörande, då det för närvarande tyckes finnas tillräckligt utrymme för de 
sjuka. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ofvan 
AXEL HOLMQVIST. 
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Rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig: 
 
Herr Thorsson: Att det under nuvarande förhållanden vore omöjligt för 
fattigvårdsstyrelsen att ordna ifrågavarande sjukvård utan tillbyggnad av 
tuberkulossjukhemmet, fann det därför egendomligt att Drätselkammaren 
avstyrkt förslaget. Yrkade bifall till Fattigvårdsstyrelsens framställning. 
 
Herr Berger. Det vore nog föga hopp att få förestående framställning bifallen, 
sedan Drätselkammaren enhälligt avstyrkt densamma. Ansåg det tråkigt, att 
frågan således skulle falla, och att ett inköp av Strandbergska huset ej skulle 
förbättra saken. 
 
Herr Bovik framhöll, huru helt annorlunda det skulle ställa sig, om 
Strandbergska huset förvärvades. Påpekade det egendomliga i att 
Fattigvårdsstyrelsens engagerat såväl sjuksköterska som husföreståndarinna 
utan att Stadsfullmäktige beslutat eller ens därom uttalat sin mening. 
 
Herr Laurin: visserligen är det för närvarande mycket sjukligt, men 
tuberkuloshemmet har dock nu endast tre patienter, varför utrymmet tills vidare 
torde få anses tillräckligt, synnerligen som man ej får antaga att antalet 
tuberkelsjuka snabbt och oförmodat stiger. Skäl för uppskov med tillbyggnaden 
vore dessutom, att man kunde vänta tuberkulossjukvårdens övertagande av 
Landstinget, och att stadens ekonomi för tillfället är så ansträngd. Yrkade bifall 
Drätselkammarens förslag i ärendet. 
 
Herr Berger uttalade i anslutning till Herr Boviks yttrande önskvärdheten av, 
att fattigvårdens budget närmare specificeras än hittills varit fallet, så att man 
finge en bättre översikt av vartill de anslagna medlen användes. 
 
Herr Löfgren ansåg ej frågan vara så brådskande, och att den borde hänskjutas 
till Hälsovårdsnämnden, för att denna måtte bliva i tillfälle yttra sig över 
lokalernas lämplighet för sitt ändamål. yrkade ärendets remiss till 
Hälsovårdsnämnden och återremiss till Fattigvårdsstyrelsen, detta senare för 
uträkning av samtliga kostnader såsom inredning, målning m. m. för att 
tillbyggnaden skall vara fullt komplett. 
 
Herr Ordföranden meddelade, att andre Stadsläkaren sitter i 
Fattigvårdsstyrelsen, och att tuberkulossjukhemmets lokaler äro vederbörligen 
avsynade beträffande deras lämplighet i sundhetsavseende, varför remiss till 
Hälsovårdsnämnden är överflödig. 
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Herr Thorsson framhöll, att det blir dyrbarare för staden att utackordera de 
sjuka, och att det vore lämpligt göra tillbyggnaden nu, då det ej är så många 
sjuka å tuberkuloshemmet. Förenade sig med Herr Löfgrens yrkande om 
remiss till Hälsovårdsnämnden.  
 
Herr Sterner: Drätselkammarens avslagsyrkande vore ej riktat mot själva saken 
utan mot de höga kostnaderna på de av Drätselkammaren anförda skälen, och 
man hyste förhoppning om att med tiden bättre kunna ordna denna sjukvård. 
Beträffande upprättandet av fattigvårdens budget, så borde tuberkulosvården 
skiljas från den egentliga fattigvården i ekonomiskt avseende. Ansåg det 
onödigt att remittera ärendet till Hälsovårdsnämnden. Påpekade att 
Drätselkammarens beslut varit enhälligt och yrkade bifall till detsamma. 
 
Herr Bovik: Tuberkulossjukvården borde komma under en särskild styrelse och 
ej stå under fattigvården, då detta senare verkade obehagligt för dem, som 
behövde dylik vård. Det hade nog varit önskligt om Hälsovårdsnämnden yttrat 
sig i tillbyggnadsfrågan, men att det dock kanske vore bäst att Stadsfullmäktige 
nu fatta beslut i ärendet. 
 
Herr Ordföranden invände mot första delen av Herr Boviks yttrande, att 
meningen med tuberkulossjukhemmet vore att upptaga sådana fattiga 
tuberkelsjuka, som icke hade medel att bestrida kostnaderna för vård å annat 
håll, men man inte hade med dessa åtgärder dock ej velat trycka någon som 
helst stämpel av egentlig fattigvård på dylika sjuka, därför att de vårdats å 
nämnda sjukhem. 
 
Efter slutad överläggning beslöto Stadsfullmäktige att i enlighet med 
Drätselkammarens förslag låta ärendet tills vidare bero. 

 
1918-09-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 171 (avskrift KJ): 
 Från kommittén för utredning av frågan om bro till Grötö hade följande 

skrivelse inkommit: 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Kommittén för utredning av frågan om bro till Grötö har hunnit nödvändigt att 
borrningar göras vid Grötön och Kolholmarne på ställen, där sådana icke förut 
skett. Kommittén hemställer därför 
 
att Stadsfullmäktige för detta ändamål bevilja ett förslagsanslag av 1.000 
kronor. 
 
Lysekil den 20 September 1918. 
Å Kommitterades vägnar: 
RAGNAR BERGER.” 
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Sedan skrivelsen lästs, yttrade sig i ärendet: 
 
Herr Berger föreslog ärendets remiss till Hamnstyrelsen och Drätselkammaren. 
 
Herr Laurin, som framhöll, huru det på kringliggande platser i skärgården 
arbetas för erhållande av en fiskhamn, varför något även här bör göras för 
denna sak. Ansåg lämpligt om ifrågavarande anslag utgingo för undersökning 
av möjligheterna för dylik fiskhamn. Yrkade bifall till kommitterades begäran. 
 
Herr Löfving föreslog, att anslaget borde utgå för borrningar i och för 
åstadkommandet av en fiskhamn. 
 
Herr Bovik understödde detta förslag. 
 
Herr Sterner: Att Stadsfullmäktige en gång anslagit 1.600 kronor till sådana 
borrningar, som nu av kommitterade ifrågasättas, men att det nu gällde att det 
planerade järnvägsspåret eventuellt skulle få en annan riktning än den 
ursprungligen föreslagna. 
 
Herr Löfgren ansåg, att dessa borrningar böra företagas med speciell hänsyn till 
broförbindelsen med Grötö. 
I detta yttrande instämde Herr Granberg. 
 
Stadsfullmäktige beslöto att remittera ärendet till Hamnstyrelsen och 
Drätselkammaren. 

 
1918-09-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 172 (avskrift KJ): 
 Konungens Befallningshavande i Göteborgs och Bohuslän hade genom 

Magistraten infordrat yttrande över ansökningar om rätt till utskänkning av 
pilsnerdricka under åren 1919, 1920 och 1921 inom Lysekils stad av 
nedannämnda personer, nämligen:  
 
Bernhard Hedberg i sitt hus n:o 45 vid Gamla Strandgatan och Olof Dorthe i 
sitt hus n:o 25 vid Kungsgatan. [Anm PS: Gamla Strandgatan n:o 45 är 
dagensGamla Strandgatan 23, Kungsgatan n:o 25 är dagens Kungsgatan 32.] 
 
Herr Luckey yrkade bifall till dessa båda ansökningar, då de begärda 
serveringarna voro behövliga och de av dessa personer till och med detta års 
slut innehavda ölserveringarna städse varit välskötta. 
 
Stadsfullmäktige beslöto utan votering att tillstyrka bifall till de båda 
förenämnda ansökningarna. 

 
1918-09-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 174 (avskrift KJ): 
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 Länsstyrelsen hade genom Magistraten begärt Stadsfullmäktiges yttrande över 
Riksdagens skrivelse den 6 april 1918 rörande vissa ändringar i skjutsstadgan. 
 
Följande förslag till dylikt yttrande förelåg: 
”Förslag till yttrande av Stadsfullmäktige i Lysekil över Riksdagens skrivelse 
den 6 april 1918 rörande vissa ändringar i stadgan om skjutsväsandet. 
 
De ämnen, varom yttrande begärts, äro följande: 
1) Skjutsdygnets förläggande till tiden från kl. 6 f. m. till samma tid nästa dag i 
stället för tiden kl. 6 e. m. till samma tid nästa dag. 
 
2) Förlängning av legan för skjuts, som till sin huvudsakliga del faller inom 
tiden från kl. 6 e. m. till 6 f. m. med 50 proc. 
 
3) Nedsättande av maximibelastningen per häst från nuvarande 160 kilo till 
120 kilo med rätt för entreprenören att för överskjutande resgodsvikt uttaga 
halv maximilega för varje påbörjat 40 kilo. 
 
4) Nedsättning av den hastighet, resande äger rätt att fordra, från en och en 
kvarts timma till en och en halv timma per milen. 
 
Sedan Lysekils stad sedan år 1913 erhållit järnvägsförbindelse, har 
skjutsningen till och från staden i så väsentlig grad minskats och i övrigt 
förlorat sin betydelse, att en ändring av skjutsstadgans bestämmelser i den ena 
eller andra riktningen knappast kan tillvinna sig Stadsfullmäktiges intresse. 
Emellertid anse sig Stadsfullmäktige kunna tillstyrka förändringen i fråga om 
tiden för skjutsdygnets förläggande och nedsättningen i fråga om fortkomsten 
vid svåra väglag, varemot höjningen av maximilegan vid skjutsning efter kl. 6 
e. m. och för överskjutande resgodsvikt icke enligt Stadsfullmäktiges mening 
bör ifrågakomma, utan torde för den händelse entreprenörens villkor anses böra 
förbättras, sådant böra regleras genom en höjning av maximilegan.” 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt, på yrkande av Herr Sterner, att antaga detta 
förslag att såsom yttrande i ärendet avgivas. 

 
1918-09-26 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 176 (avskrift KJ): 
 Sedan föredragningslistan genomgåtts, föreslog Herr Ljungberg, att 

Stadsfullmäktige, sedan utredning beträffande broförbindelsen med Grötö och 
frågan om fiskhamnsanläggningen vid nämnda plats tagit mera fasta former, 
måtte på ett enskilt sammanträde behandla dessa båda ärenden, då man vid ett 
dylikt sammanträde mera kunna klargöra ärendets olika synpunkter. 

 Stadsfullmäktige beslöto att bifalla detta förslag. 
 
1918-09-28 Anmäl ovillkorligen flyttning till ny lägenhet där elektrisk belysning skall 

användas! Elektricitetsverket. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-09-28/KJ) 
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1918 hösten Redaktör Axel Ljungberg väljs in i riksdagens andra kammare som 

representant för Socialdemokratiska Arbetar Partiet i Bohusläns södra valkrets. 
(FK1918) 

 
1918-10-02 Tobakskort införes i Lysekil från 1 november, varom annons vidare meddelar. 

(Nya Lysekils-Kuriren, 1918-10-02/KJ) 
 
1918-10-09 Gjutarekonflikten vid Mekaniska Verkstaden i Lysekil är nu slut sedan parterna 

enats om villkoren för uppgörelsen. Arbetet återupptogs på måndagen efter att 
ha legat nere i två månader. Ett lönetillägg utgår med 15-18 öre per timma åt de 
arbetare som fyllt 21 år, 10 öre till 18-21-åringarna och 5 öre till arbetare under 
18 år. Därjämte vidtages höjning av lägre ackord. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-10-
09/KJ) 
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1918-10-09 Annons i Göteborgs Handels- och Sjöfarts-Tidning: 
 Fotogen till fiskarna. 
 Rekvisitioner skall inlämna före den 21 oktober. 
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 Fiskeexportnämnden har nu beslutat angående fördelningen av fotogenen till 
fiskarna, som är avsedd för fiskets bedrivande under tiden 1 november i år till 
den 1 april 1919. 

 För varje storsillvad erhålles den 1 november 10 fat fotogen och för varje 
skarpsillvad 5 fat den 15 oktober. Tilldelningen till backefiskarna utgör 1 fat 
var tredje vecka och till sommarvadfiskarna 2 fat varje månad. 

 Dessutom räknar nämnden med att varje storsillvad skall kunna erhålla 
ytterligare 20 fat, fördelade på två utdelningar under sillfisket samt varje 
skarpsillvad ytterligare 7 fat. 

 Åt fiskare, som så önska, anskaffar nämnden jämväl tjärbrännolja till samma 
pris och kvalitet som tidigare. 

 Rekvisitioner av såväl fotogen som tjärbrännolja skall ingivas före den 21 
dennes. På rekvisitionen skall jämväl uppgivas namnet på den distributör som 
önskas. Distributörerna är: Konrad Kristensson, Strömstad, Kristian Dorthé, 
Fjällbacka, Fritz Karlsson, Bovallstrand, A. Rutgersson, Gravarna, Carlson & 
Löfvings Eftr., Lysekil, Amandus Mattsson, Mollösund, Marstrands Mekaniska 
Verkstad, Marstrand, och Albert Magnusson, Fiskhamnen, Göteborg. (Info via 
Peter Hedrén) [Carlson & Löfving har sin verksamhet på Gamla Strandgatan n:o 68, dagens 
Gamla Strandgatan 7A.] 

 
1918-10-11 Grundsunds nya hamn överlåts till staten. (LP 2001-11-07) 
 
1918-10-12 Använd icke elektriska apparater utan att först hava inlämnat anmälan till 

verket. Vid användandet av för stora apparater fördärvas mätarna, och kommer, 
om anmälan ej skett, abonnent att göras ansvarig för sådana skador. Lysekil 
den 8 oktober 1918, Elektricitetsverket. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-10-12/KJ) 

 
1918-10-12 Elektriska Verket annonserar om nödvändigheten av anmälan innan elektriska 

apparater användas. Vidare läses i annan annons uppmärksamhet vid att 
elektriska anläggningar icke få göras så där utan vidare. Verket driver den 
huvudsakliga installationsverksamheten, men rätt att utföra installationer har 
medgivits de två, som i anslutning till fullmäktiges beslut voro på tal. Herr O. 
Södermans ansökan om samma rätt har avslagits under motivering, att man inte 
ansåg behov föreligga för flera installatörer. Då nu fullmäktige beklagligt nog 
släppte ifrån verket ensamrätten för installationer, kan det ju vara riktigt att inte 
hur många som helst engageras. Herr Söderman var naturligtvis den mest 
kompetente av de sökande, men till de två andras förmån talade att de voro 
först med ansökningarna. 
Emellertid har man nu kommit dithän, som hela tiden förutsagts av 
arbetaregruppen i fullmäktige, då det gällt verkets ostörda ensamrätt till dessa 
arbeten, att spekulationer från enskildas sida skulle komma att göra sig 
gällande. Så länge enskild man drev verket fick det ha sina arbeten i fred, men 
då det blev stadens gällde det strax att spoliera enhetligheten. 
Men det torde ju inte vara omöjligt att komma till ordnade förhållanden. Vi 
skulle tro att verkets tjänstemän göra sitt bästa för att hävda verkets ställning. 
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Verket har mycket beställningar på arbeten, och den 21 dennes inträder i 
verkets tjänst såsom övermontör herr N.A. Dahl från Göteborgs 
elektricitetsverk. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-10-12/KJ) 

 
1918-10-12 Frimärksautomaten är fortfarande duglig och praktisk, ännu efter 

portoförhöjningar-na, blott man på förhand är försedd med några 2-öres 
frimärken, ty då kan man med 5-öres frimärken lätt åstadkomma både 7- och 
12-öres porto. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-10-12/KJ) 

 
1918-10-16 Allmänna Sparbanken börjar sin verksamhet i Lysekil den 1 november. Lokal 

är förhyrd hos herr Dorthé, Kungsgatan [n:o] 25. 
Aktiebolaget Bohusbanken i Lysekil har nu genom köp, med tillträde den 1 
januari, förvärvat konsul Johan Gustaf Gunnersons fastighet vid Kungsgatan. 
(Nya Lysekils-Kuriren, 1918-10-16/KJ) [Anm: Dagens adresser är Kungsgatan 32 respektive 
Kungsgatan 39.] 

 
1918-10-26 Elektriska kaminer få icke användas mellan kl. 4-7 e.m., Elektricitetsverket. 

(Nya Lysekils-Kuriren, 1918-10-26/KJ) 
 
1918-10-26 Vana Skeppstimmermän erhålla genast stadigvarande, väl avlönad anställning. 

Företrädesvis ackordsarbete. Förmånliga arbetsvillkor. Byggena ske inomhus; 
elektriskt ljus, varför ingen avkortning under den mörka årstiden förekommer. 
Svar till Lysekils Mekaniska Verkstads AB (Fridhems Varv), Lysekil. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-10-26/KJ) 

 
1918-11-09 En lägenhet om 1 eller 2 rum och kök med elektriskt ljus önskas hyra genast.  

Lysekils Mekaniska Verkstads AB, Lysekil. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-11-09/KJ) 
 
1918-11-11 Klockan 11:00 denna dag upphör första världskrigets strider. Stilleståndsdagen 

högtidlighålls fortfarande i Frankrike och Storbritannien. (www.wikipedia.org) 
  

De svenskar som allra mest kommit i kontakt med kriget är sjömännen. Cirka 
700 svenska sjömän omkommer på handelsfartyg som sänks eller beskjuts, 
medan cirka 30 personer i örlogsflottan mister livet under tjänstgöring till sjöss, 
mest vid minröjning. (Sjöhistorisk årsbok 2016-2017, sid 11-12) 

 
1918-11-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 181 (avskrift KJ): 

”Val av revisorer och deras suppleanter för granskning av nedanstående 
räkenskaper för år 1919 företogs härefter och utföll i huvudsaklig 
överensstämmelse med Valkommitténs förslag sålunda: 

 … 
 Lysekils Skyttegille: Lagerchefen Herr Victor Lindbom med 

Handelsbokhållaren Herr Nils Carlsson som suppleant.” [Anm: Enligt Bilaga n:o 7 
1918 anslås 250 kronor för 1919 till Lysekils Skyttegille av hundskatten!] 

 

http://www.wikipedia.org
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1918-11-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 191 (avskrift KJ): 
 Fattigvårdsstyrelsen begärde genom föredragen skrivelse om beviljandet av ett 

tilläggsanslag å 4.000 kronor för fattigvården under innevarande år. 
 
Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
Drätselkammaren, som beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka sagda 
anslags beviljande, och att beloppet för sagda ändamål i år upplånas för att 
senare upptagas i 1919 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bevilja bemälda anslag, och att medlen 
därför skola anskaffas såsom Drätselkammaren föreslagit. 

 
1918-11-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 204 (avskrift KJ): 
 Genom Magistraten hade till Stadsfullmäktige överlämnats ansökan från 

Fröken Fredrika Rundberg med begäran om tillstånd att under 1919 i huset n:o 
24 vid Kungsgatan få servera kaffe, pilsnerdricka och andra läskedrycker. [Anm 
PS: Kungsgatan n:o 24 = Kungsgatan 30.] 
 
Herr Borgmästaren Sundberg meddelade, att ansökningen vore för sent 
inkommen beträffande erhållandet av rättighet att servera pilsnerdricka. 
 
Stadsfullmäktige beslöto dock att för sin del tillstyrka beviljandet av 
ifrågavarande ansökan. 

 
1918-11-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 205 (avskrift KJ): 
 Från kommittén för utredning om broförbindelse med Grötö hade en så 

lydande skrivelse inkommit: 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Kommittén för utredning av frågan om bro till Grötö får härmed överlämna en 
karta upptagande sträckning för en bank till Grötö. Kommittén anser det ej 
nödvändigt att för närvarande tänka på sväng- eller klaffbro, då denna skulle 
högst betydligt fördyra saken, och under förutsättning av anläggande av den å 
kartan upptagna vågbrytaren bron icke synes vara nödvändig, då vågbrytaren 
kan lämna skydd för dem, som icke kunna gå runt Grötö. För vattencirkulation 
måste finnas två kulvertar i banken. Om framdeles klaffbro behöver anordnas, 
torde detta dröja så länge, att besparingen mer än uppväger de ökade kostnader, 
som kunna uppstå genom borttagande av en del av banken. 
 
Kommittén anser det nu framlagda förslaget vara väsentligen bättre än de förut 
uppritade över Kålholmarne och från Slätteskär, såväl i kommunikations- som 
kostnadshänseende. Förbindelsen över Kålholmarne kan visserligen göras 
bättre än förslaget, men den blit i varje fall längre och obekvämare samt 
mycket dyrare. Förbindelsen direkt från Slätteskär blir längre, räknat från 
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Södra Hamngatan och medför antingen användande av vändskiva eller också 
icke obetydligt jordförvärv. Bådabliva väsentligt obekvämare och i avseende 
på ingången på Grötö mycket ofördelaktigare än det nya förslaget. 
 
Vad är det sant, att förbindelsen mellan nuvarande hamnen och området 
innanför Grötö sjöledes avstänges. Detta är emellertid även förhållandet med 
Slätteskärsförslaget. Kålholmsförslaget medför en avstängning å annan plats, 
vilken på ett ofördelaktigt sätt delar de tilltänkta kajerna på insidan av Grötö, 
varigenom platsen för större ångare blir mycket sämre. 
 
På dessa skäl får kommittén föreslå: 
att Stadsfullmäktige uppdraga åt kommittén att låta verkställa undersökning 
och kostnadsförslag för en järnvägsbank från järnvägsstationen söder om 
kvarteret Stenbiten till Grötö. 
att härtill får användas det förut till undersökning begärda förslagsanslaget å 
1.000 kronor. 
 
Lysekil den 13 November 1918. 
Å Kommitténs vägnar: 
RAGNAR BERGER. 
 
På yrkande av Herr Berger beslöto Stadsfullmäktige att remittera skrivelsen till 
Hamnstyrelsen. 

 
1918-11-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 207 (avskrift KJ): 
 Från Svenska Stadsförbundet hade till Herr Ordföranden i Stadsfullmäktige 

inkommit skrivelse med begäran om Stadsfullmäktiges medverkan för 
insamling av medel för upprättandet av ett svenskt stadshistoriskt institut. 

 Stadsfullmäktige beslöto att utlägga de skrivelsen bifogade teckningslistorna å 
Drätselkammarens lokaler. 

 
1918-11-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 209 (avskrift KJ): 
 Sedan de föreliggande ärendena behandlats, föreslog Herr Löfgren, att stadens 

mjölkfråga borde ordnas och yrkade, att följande framställning därom till 
Livsmedelsnämnden snarast måtte göras. 
 
1) Att en rättvis ransonering av mjölk måtte införas. 
2) Att kontrollåtgärder beträffande den saluhållna gräddens fetthalt vidtagas.  
3) Att Livsmedelsnämnden meddelar tillstånd för försäljning av mjölk. 
 
Herr Brännberg upplyste om, att Folkhushållningskommissionen försvårat 
saken beträffande mjölkfrågan i Lysekil genom att sätta priset här till 43 öre 
per liter mot 50 öre i Göteborg. 
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Sedan Herr Ljungberg förordat mjölkransonering och Herr Ordföranden, att 
Herr Löfgrens yrkanden måtte bifallas, beslöto Stadsfullmäktige enhälligt att 
bifalla Herr Löfgrens yrkande. 

 
1918-11-23 Tillkännagivande – Den 2 december öppnar undertecknade – Möbelaffär – i 

Bröderna Christenssons hus vid Kungsgatan och skola vi alltid tillmötesgå 
ärade kunder med reella varor till billigaste priser. 
Vördsamt F. & H. Lundqvist. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-11-23/KJ) [Anm: Dagens 
adress är Kungsgatan 13-15.] 

 
1918-11-23 En skicklig Smed erhåller genast god anställning om betygsavskrifter och 

övriga upplysningar insändas till Lysekils Mekaniska Verkstads AB, Lysekil. 
(Nya Lysekils-Kuriren, 1918-11-23/KJ) 

 
1918-12-07 Lysekilsbanans lok ha ända sedan järnvägens tillkomst måst gå back på 

hitresan därför att ingen vändskiva funnits i Munkedal. Nu skall detta ändras. 
F.n. arbetas å Munkedals bangård med nedläggandet av den vändskiva, som 
länge varit i järnvägsbolagets ägo och om vilken processats – bolaget vann i 
rådhusrätten men förlorade i hovrätten och högsta domstolen. Arbetet väntas 
bli färdigt i slutet av nästa vecka. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-12-07/KJ) 

 
1918-12-11 Vid julinköp besök Elektricitetsverkets utställning – Kokapparater, Strykjärn, 

Glöggpannor, Brödroster, Hårtångsvärmare, mm. Elektricitetsverket. (Annons 
Nya Lysekils-Kuriren, 1918-12-11/KJ) 

 
1918-12-17 En urtima riksdag beslutar att den så kallade 40-gradiga röstningsskalan 

upphävs och ersätts med lika och allmän rösträtt (lagen gäller från den 26 
december). (Arvid Sandell, LP 2001-06-29) 

 
1918-12-18 Dragningen i IFK:s tombolalotteri här i staden äger rum den 30 december. 

Ännu äro dock en del lotter osålda, men våra idrottsmän hoppas på 
allmänhetens köplust nu i jultider. Vid val av julklappar är det ju också 
synnerligen behändigt att använda IFK:s lottsedlar. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-12-
18/KJ) 

 
1918-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 213 (avskrift KJ): 
 Utdrag ur Magistratens protokoll för den 2 och 3 innevarande december 

föredrogos, och framgick därav, att till Stadsfullmäktige för en tid av fyra år, 
räknat från den 1 januari 1919, förklarats valda: 

 
1) Fabrikör August Mattsson, 
2) vice Konsul Lars Laurin, 
3) Fabrikör Alfred Bovik, 
4) Grosshandlare Otto Gottfrid Löfving, 
5) Fabrikör Gustaf Karlsson, 
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6) Järnsvarvare August Thorsson, 
7) Bankdirektör Ragnar Berger, 
8) Frisör Gustaf Aron Löfgren, 
9) Disponent Hjalmar Carlsson, 
10) Bankdirektör Rudolf Lindblad, 
11) Fabrikör Robert Lycke, 
12) Stenhuggeriförman Frans Johan Elmqvist. [Korsgatan 9] 
Protokollen lades till handlingarna. 

 
1918-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 227 (avskrift KJ): 
 Herr Stadsfogden Viktor Hyllengren hade hos Magistraten begärt, att 

Magistraten måtte hos Stadsfullmäktige göra framställning om, att sökanden 
måtte dels erhålla en ersättning av 600 kronor för hållandet av lokal, möbler, 
eldning, lyse och städning till stadsfogdekontoret, dels att staden måtte från den 
1 januari 1919 tillhandahålla lokal för nämnda kontor jämte möbler, eldning m. 
m. för detsamma eller och till Stadsfogden Hyllengren lämna en ersättning per 
år i likhet med vad han för detta år begärt. 
 
Magistraten hade överlämnat skrivelsen till Herr Ordföranden i 
Stadsfullmäktige, vilken remitterat densamma till Drätselkammaren, vars 
yttrande nu förelåg så lydande: 
 
”Att hos Stadsfullmäktige tillstyrka, att till Herr Stadsfogden Hyllengren för 
hållandet av nämnda lokal m. m. för tiden intill 1918 års slut beviljas en 
ersättning av 600 kronor och att, då staden för närvarande ej kan för nämnda 
föremål anskaffa lämplig lokal, även för år 1919 en lika stor ersättning 
likaledes utgår, samt att det sammanlagda beloppet för bemälda utgifter, kronor 
1900, upptages i 1919 prs utgifts- och inkomststat för uttaxering.” 
 
Stadsfullmäktige beslöto utan diskussion att bifalla Drätselkammarens förslag i 
ärendet. 

 
1918-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 229 (avskrift KJ): 
 För upprättandet av fullständig karta över stadens vatten- och kloakledningsnät 

hade Vattenstyrelsen begärt, att Drätselkammaren hos Stadsfullmäktige måtte 
anhålla och förorda, att ett belopp å 2.050 kronor anslås, dock så, att ett visst 
belopp årligen beräknas, tills kartan blir full färdig, och att sådant belopp för år 
1919 bestämmes till 500 kronor, och förelåg med anledning härav dylik 
framställning från Drätselkammaren, som tillika förordade, att den för 
ändamålet under år 1919 erforderliga summan, kr 500, upptages i nämnda års 
utgifts- och inkomststat för uttaxering. 

 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla Drätselkammarens framställning. 

 
1918-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 230 (avskrift KJ): 
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 Fornminnesföreningen Vikarvet hade hos Drätselkammaren begärt, att 
Drätselkammaren måtte hos Stadsfullmäktige förorda, att nämnda förening 
finge äganderätt till själva platsen, där den av föreningen förvärvade gamla 
väderkvarnen vid Skottegatan här i staden är belägen, eller om detta ej kunde 
bifallas, det då måtte tagas under övervägande, att staden för all framtid utan 
ersättning upplåter bemälda plats för ifrågavarande ändamål till föreningen. 
 
Kartskiss över området var bifogad ansökan. 
 
Drätselkammaren hade enhälligt beslutat att hos Stadsfullmäktige tillstyrka, att 
staden utan ersättning och för all framtid åt Fornminnesföreningen Vikarvet 
upplåter själva den plats, varå ovannämnda väderkvarn står, jämte ett område, å 
sagda kartskiss inlagd med röd linje. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla ansökan på det sätt som 
Drätselkammaren föreslagit. 

 
1918-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 232 (avskrift KJ): 
 Från Drätselkammaren förelåg skrivelse med begäran om bemyndigande att 

hos Aktiebolaget Göteborgs Bank härstädes få förnya det med utgången av 
detta år förfalla, till staden beviljade lånet å löpande räkning till och med ett 
belopp av tvåhundratiotusen (210.000) kronor. 

 Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla denna framställning. 
 
1918-12-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 234 (avskrift KJ): 
 Från Finansministern förelåg genom Magistraten inlämnad cirkulärskrivelse 

med erinran till kommunerna om begränsning av kommunal upplåning. 
 Skrivelsen lästes och lades till handlingarna. 
 
1918-12-21 Ett hjärtligt tack frambäres till arbetspersonalen och förmän vid Fridhems varv 

för den gåva av 66 kronor jag bekommit för sanatorievård. Vidare framföres ett 
varmt tack till Järn- och metallarbetareföreningen för de erhållna 15 kronorna 
för samma ändamål. Spenshults sanatorium i december 1918. Anna Andersson, 
Slätten. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-12-21/KJ) [Anm: Dagens adress är …] 

 
1918-12-28 Lysekil utan telefonförbindelse. Fredagens oerhört svåra väder med en rasande 

sydvästlig storm jämte regn och snöglopp åstadkom avbrott på alla telefonlinjer 
från Lysekil till yttervärlden. Ännu på fredag f.m. hade vi förbindelse med 
Strömstad, medan det visade sig omöjligt att samtala med Uddevalla. På fredag 
e.m. var endast de allra närmaste ledningarna u funktion och Lysekil således 
isolerad från händelser utifrån. Vår förbindelse med Göteborg för 
telegramavdelningen var stängd. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-12-28/KJ) 
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1918-12-28 Ur ordningssynpunkt har julen för Lysekils vidkommande varit exemplarisk, i 
det polisen icke behövt invitera någon enda till julvistelse å pensionatet. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1918-12-28/KJ) 

 
1918-12-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 245 (avskrift KJ): 
 Såsom avslutning på detta års gemensamma arbete i Stadsfullmäktige yttrade 

Herr Ordföranden följande: 
 
”Mine Herrar! 
 
Då vi idag avsluta det 12:te sammanträdet, avsluta vi på samma gång 
stadsfullmäktiges arbetsår. Som de närmast föregående har det fått sin prägel 
av kristiden, ”hunger och dyr tid”, för att anlita ett gammalt talesätt, vilka 
regelbundet bruka åtfölja krigen, och om denna dyrtid nu uppnått proportioner, 
om vilka icke någon i det nuvarande släktet drömt, så är det därför, att dess 
orsak kriget också antagit jättelika dimensioner. 
 
Vi hälsa därför både ur egennyttans synpunkt och människokärlekens dess 
avslutning med glädje, ehuru vi knappast ännu våga hängiva oss åt hoppet om 
en försonlighetens fred. 
 
I alla händelser våga vi väl hoppas på en avskrivning av det hittills nödvändiga 
men långt ifrån älskade statskommissionssystem, som inskränkt den 
medborgerliga friheten i betänklig grad, bundit den enskilda företagsamheten 
och åsamkat kommunerna, särskilt städerna, dryga utgifter, som bidragit att 
stegra utskylderna. 
 
Det är inte många sammanträden under årets lopp, där icke någon fråga gett oss 
en påminnelse om den bistra dyrtid vi råkat uti, så att vi icke utan skäl kunna 
tala om tiden före 1914 som den gamla goda tiden. 
 
Liksom den förorsakat en var bland oss bekymmer för egen del, så har den 
också tillskyndat stadsfullmäktige och drätselkammaren särskilt bekymmer och 
arbete. Då om icke förr märker man, att drätselkammaren är hjärtat i den 
kommunala förvaltningens liv. Det slår visserligen ibland lite ojämnt, men 
även då utför det ett arbete, som jag hembär min tacksamhet för till 
drätselkammarens samtliga medlemmar liksom och till dess och 
stadsfullmäktiges sekreterare. 
 
Men såsom ingen lem är oviktig i kroppen, ehuru de icke alla hava samma 
förrättning, så äro vi ock tack skyldiga till alla medlemmar inom och utom 
stadsfullmäktige, som sitta i nämnder och utskott, för allt oegennyttigt och gott 
arbete de utan ersättning nedlagt och först och sist är representantskapet i 
stadsfullmäktige ett sådant ansvarsfullt arbete, för vilket jag härmed hembär 
Eder alla stadens tacksamhet för det gångna året. 
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Om denna tacksamhet också icke skulle finnas mer än hos ett fåtal, vad mer? I 
haven dock den belöning, som är förmer än något annat, nämligen den 
tillfredsställelse, som ligger i arbetet självt. För egen del tackar jag Eder alla 
för ett gott samarbete, som gjort min befattning i denna representation 
synnerligen lätt. 
 
Det tacket riktar jag till Eder Herr Borgmästare, som gör samarbetet mellan 
magistrat och stadsfullmäktige alltigenom gott och utan slitningar. Ehuru vi 
endast haft gott att säga om Eder ställföreträdare här, så glädja vi oss dock åt 
för det jämna och myckna kommunala arbetets skull, som åligger magistraten, 
att för nästa år få tillgång till Eder arbetskraft utan delning med andra 
kammaren i riksdagen. 
 
Ni, Herr sekreterare, är vår hävdatecknare härstädes och i Eder avfattning av 
protokollen, skola efterlevande liksom samtid utläsa vår duglighet, vårt intresse 
och nitälskan för det allmänna. Det kan då icke annat än glädja oss, att Eder 
avfattning av dessa protokoll är lika opartisk som sanningsenlig, den må sedan 
vittna för eller emot oss.  
 
Innan den nya kommunala eran inbryter, lämna fyra representaner vår krets. 
Främst nämner Jag då vice ordföranden. Som Cincinnatus i det gamla Rom 
längtar han ut till landet och moder jorden. Han har rätt därtill, då han 
oavbrutet setat som representant först i kommunalfullmäktige, dit han invaldes 
den 30 december 1901 och sedan i stadsfullmäktige, där han haft stämma och 
säte från dess första tillvaro här eller 1903 och från 1910 oavbrutet som vice 
ordförande. den för hans landsmän karakteristiska kärnfulla korthuggenheten i 
talet hava vi ofta här fått göra bekantskap med, liksom hans vakenhet och 
intresse för allt vad som rör kommunen i stort och smått. Vi tacka honom av 
hjärtat därför, när han nu längtar ”ut till landet, ut till fåglarne” och vill skiljas 
ifrån oss, åtminstone för en tid. 
 
Även tvenne andra kommunalmän, som setat i kommunalfullmäktige, innan de 
kommo med i den första stadsfullmäktigesammansättningen, hava vi idag att 
avtacka för ett gott och redligt arbete i vår krets till Lysekils fromma, nämligen 
Herrar Emilius Hörman och Carl Gustaf Tinggren. Sedan återkommo de hit, 
den förre vid ingången av 1911 och den senare 1915. 
 
När vi nu tacka dem, bedja vi på samma gång, att de måtte bevara oss här och 
det samarbete, som varit, i vänlig hågkomst. 
 
Till sist ber jag få tacka honom, som stadigast av alla haft sina granskande 
blickar riktade på mig – jag menar icke i ovanlig avsikt emedan han icke 
kunnat annorlunda – enär han varit min vis á vis, nämligen Herr Axel W. 
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Christenson. Jag hoppas, att om vistelsen här varit kort, den dock icke varit 
oangenäm. 
 
Och allra sist, innan den obligata frågan framställes i denna sal för sista gången 
under 1918: om någon har något ytterligare att andraga i kommunens 
gemensamma intresse, ber jag få önska Eder samt och synnerligen ett 
angenämt årsskifte.” 
 
Herr vice Ordföranden tackade å egna och Stadsfullmäktiges vägnar för de 
vänliga ord, som Herr Ordföranden nu yttrat samt uttryckte sitt och 
fyllmäktiges tack till Herr Ordföranden för det mönstergilla sätt, på vilket han 
såväl detta som de föregående åren lett Stadsfullmäktiges förhandlingar. 
 
Tillika hembar Herr vice Ordföranden till samtliga Herrar 
Stadsfullmäktigeledamöter sitt tack för det goda kamratskap, som städse varit 
rådande inom härvarande Stadsfullmäktige den långa följd av år han tillhört 
denna korporation, och vilket angenäma förhållande han med tillfredsställelse 
allt framgent ville erinra sig, då han nu i ett och med detta sammanträde lämnar 
Stadsfullmäktiges krets. 
 
Herr Sterner yttrade följande: 
”För de vänliga ord, som Herr Ordföranden riktat till Drätselkammaren, få jag 
å dess vägnar uttala ett hjärtligt tack. 
 
Det är sant, att ett krävande arbete vilar på kammaren, men det förtroende, 
varmed Stadsfullmäktige mottagit kammarens förslag och utredningar, har 
sporrat till förnyat kraftigt arbete och gjort, att arbetsbördan känts mindre tung. 
 
Kanhända kammarens uttalanden mången gång förefallit sträva och 
återhållande, men säkert är, att de likväl förestavats av det man ansett bäst 
lända till samhällets gagn. 
 
Jag beder att till Eder, Herr Ordförande, och till samtliga Herrar ledamöter i 
Stadsfullmäktige, få framföra kammarens önskan om ett angenämt årsskifte.” 
 
Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Justerat: 
FRITZ LÜSCH. 
BONLARS PER JONSSON. 
CARL GUSTAF TINGGREN. 

 
1918-12-31 Den starka snöstormen tredjedag jul åstadkom stora skador på telefon- och 

ljusledningar där den drog fram. Ett stort antal av kraftledningarna från 
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Trollhättan ramponerades, såväl ledningen till Uddevalla och Lysekil, som 
huvudledningen till Göteborg. Avbrottet vad Lysekil beträffar varade från 
fredag f.m. till söndag morgon under vilken tid dieselmotorn, så gott sig göra 
lät, måste uppehålla driften. 

 
Det skulle vara till stor fördel för verket om vid avbrotten från Trollhättan, 
största möjliga sparsamhet iakttogs av ljus- och kraftabonnenterna, särskilt de 
timmar från skymning till kl 8 e.m., då strömbehovet är starkast. 
Reservmaskineriet räcker nämligen icke fullt till, helst om avbrotten bli 
långvariga. En sak som också bör tas i beaktande är nuvarande brännoljepriser. 
Det blir en dyrbar historia att köra dag och natt med den stora dieselmotorn. 
Men om envar sökte spara på strömmen vid de tillfällen Trollhätteledningen 
brytes, kan rätt mycket vinnas härmed. Värmekaminer t.ex. ta icke litet ström. 
Avbrotten här ge sig till känna för allmänheten genom inskränkningar i 
ytterbelysningen om kvällarna. (Nya Lysekils-Kuriren, 1918-12-31/KJ) 

 
1918-1919 Bovik bygger sin nuvarande fabrikslokal. Den nya fabriken tas i bruk under 

1919. (Grusell, 53 år inom fiskkonservindustrin, sid 22) 
 
1918-1919 Laurinska villan i Lysekil byggs i tegel och granit åt konsul Lars Laurin. 

Arkitekt är göteborgaren Carl Hjalmar Zetterström. 
Fredrik Carlssons magasin rivs när Laurins villa skall byggas. (Arvid Sandell, LP 
1998-09-25) 

 
./ 


